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1 Inleiding 
 
 
 
In 2019-2020 is Utrecht gestart met Utrecht Leert, de aanpak gericht op het terugdringen van het 
lerarentekort. De aanpak is een vervolg op inspanningen die schoolbesturen in de stad sinds 
2017 doen om te anticiperen op de (dreigende) lerarentekorten.  
 
Utrecht wordt, als G4-gemeente sinds 2019 door middel van een decentralisatie uitkering (via het 
Gemeentefonds) door OCW ondersteund bij de aanpak van het lerarentekort (noodplannen). Het 
gaat om 1,3 miljoen euro. Dit bedrag wordt gedurende vier jaar jaarlijks toegekend. Voor het 
primair onderwijs heeft het Rijk extra middelen beschikbaar gesteld (via het convenant lerarente-
kort po en de regeling zij-instroom po). Het doel is om schoolbesturen (po, vo en mbo) en lera-
renopleidingen te faciliteren en te stimuleren om samen te werken om het (oplopende) tekort aan 
te pakken.  
 
De middelen hebben geleid tot het Actieplan Utrecht Leert 2020-2022. In de actieplannen, voor 
po, vo, mbo en de opleidingsinstituten, is de urgentie en ambitie van de stad Utrecht beschreven 
om het lerarentekort terug te dringen. Met de aanpak Utrecht Leert hebben de verschillende part-
ners hun krachten gebundeld en zetten zij in op een weloverwogen, intensieve, creatieve en toe-
komstbestendige aanpak om voldoende goede leraren te vinden en te behouden. Het inzetten op 
alleen een toename van het aantal beschikbare leraren is niet voldoende. De focus in het plan 
Utrecht Leert is daarom breder en zet in op verschillende actielijnen: 
- Het aantrekken en behouden van onderwijstalent 
- Het opleiden en begeleiden in de school 
- Anders opleiden 
Kern van de aanpak is integraal en toekomstbestendig samenwerken aan een excellente oplei-
dingsinfrastructuur die vorm krijgt in de Utrecht Leert Opleidingsalliantie (ULOA). Samen opleiden 
en professionaliseren vanuit partnerschap.  
 
Zoals gezegd hebben de verschillende partners (gemeente, schoolbesturen po, vo, mbo, hoge-
scholen, universiteiten, EBU, en andere partners) hun krachten gebundeld. Het uitgangspunt en 
doel is om samen, in co-creatie, integraal en toekomstbestendig te werken. Dat betekent dat de 
inzet gericht is op het gezamenlijke belang, dat in een doorgaande lijn voor kinderopvang, kin-
deren, jongeren en personeel (intersectoraal) wordt gedacht en gewerkt en dat er wordt gewerkt 
aan oplossingen en beleid dat toekomstbestendig is, met een blijvend effect voor stad, regio en 
Nederland als geheel. 
 
 
1.1 Evaluatie  
 
Het bestuurlijk overleg Utrecht Leert en de gemeente Utrecht hebben KBA Nijmegen gevraagd 
een evaluatie uit te voeren naar de inzet van de G4-middelen (gekozen aanpakken) en de be-
reikte resultaten. In de rapportage ‘Evaluatie Utrecht Leert 2019-2020’1 is verslag gedaan van de 
evaluatie over 2019-2020; het eerste jaar van het Actieplan. In 2019-2020 lag de focus bij de 

 
 

1  Kennis, R. (2021). Evaluatie Utrecht Leert 2019-2020. Nijmegen: KBA Nijmegen. 
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schoolbesturen vooral op het invulling geven aan de eerste, deels voorbereidende, stappen ge-
richt op resultaten op de langere termijn.  
 
Monitoring 2020-2021 en 2021-2022 (tot voorjaar 2022)2 
De monitoring voor het po over de periode 2020-2021 en 2021-2022 heeft de vorm van een quick 
scan. In het primair onderwijs was de startsituatie anders dan in het vo en mbo, vanwege het fors 
grotere budget voor de aanpak van het lerarentekort (convenantsmiddelen en middelen voortko-
mend uit de regeling zij-instroom po G5) dan het vo en mbo. De omvang van deze middelen leidt 
tot complexiteit in de beheersing van de middelen en uitvoering van de plannen. Tot nog toe was 
er geen goed beeld van de mate waarin de plannen tot stand komen, de rol/invloed van verschil-
lende factoren daarin en de vraag tot welke aandachtspunten dit leidt zowel wat betreft de inhoud 
van de plannen als de organisatie en sturing. In de monitoring over 2020-2021 en 2021-2022 is 
daar middels een quick scan een analyse van gemaakt.  
 
De monitoring in het vo en mbo is de monitoring over de periode 2020-2021 en 2021-2022 gericht 
op de subsidieaanvragen die elk schoolbestuur heeft ingediend en waarin zij hebben beschreven 
welke inzet zij gaan leveren met de ontvangen subsidie. Deze plannen hebben een looptijd van 
januari 2021 tot en met december 2022. De hoofdvraag van de monitoring in het schooljaar 2021-
2022 is gericht op de volgende vragen: In hoeverre wordt de voorgestelde aanpak in de plannen 
gerealiseerd en met welk resultaat? Hoe levert het plan (daarmee) een bijdrage aan de aanpak 
Utrecht Leert en wat kunnen we daar van leren? 
 
Ook de lerarenopleidingen hebben een belangrijke rol in de aanpak Utrecht Leert. In het deelplan 
lerarenopleidingen van het Actieplan Utrecht Leert hebben zij hun doelstellingen verwoord. De 
Utrechtse hogescholen en universiteiten hebben tot doel om intensief samen te werken met de 
scholen en schoolbesturen bij het samen opleiden, professionaliseren, ontwikkelen en onder-
zoeken in de Utrecht Leert Opleidingsalliantie (ULOA). De partners in de ULOA willen het kwan-
titatieve en kwalitatieve lerarentekort aanpakken door het lerarenberoep aantrekkelijker en toe-
komstbestendig te maken. 
In het deelplan van de lerarenopleidingen zijn de lange(re) termijn doelen beschreven. De lera-
renopleidingen hebben ook voor de korte(re) termijn – 2021 en 2022 – een plan uitgewerkt om 
bij te dragen aan het terugdringen van het lerarentekort en het vergroten en versterken van de 
begeleiding van studenten en startende leraren. Dat hebben zowel de opleiders in/voor het po 
als de opleiders in/voor het vo en mbo gedaan.  
In de monitoring van de lerarenopleidingen is aandacht besteed aan twee thema’s: 
- De samenwerking tussen lerarenopleidingen en scholen/schoolbesturen in de ULOA gericht 

op de vraag in hoeverre er sprake is van samenwerking, hoe die samenwerking zich ontwik-
keld en in hoeverre de vragen van het onderwijs centraal staan in de (door)ontwikkeling van 
de lerarenopleidingen. 

- Monitoring van de korte termijn plannen op een vergelijkbare wijze als in de opzet voor het vo 
en mbo. 

 
  

 
 

2  Interviews zijn gehouden begin 2022. In de gesprekken is gesproken over de aanpak, voortgang en resultaten tot dat 
moment. 



 

3 

Methode van onderzoek 
Om de aanpak en de resultaten over 2020-2021 en 2021-2022 te evalueren is een onderzoeks-
opzet uitgewerkt apart voor po, vo en mbo, en de lerarenopleidingen. 
 
Voor de quick scan in het po is gebruik is gemaakt van twee bronnen3:  
1. De voortgangsrapportages/zelfevaluaties die de schoolbesturen zelf maken (in het kader 

van de landelijke monitoring van het lerarentekort PO); 
2. Verdiepende interviews: er zijn verdiepende interviews gevoerd met a) de bestuurlijke 

kartrekkers van het convenant en de regeling zij-instroom (PCOU, SPO Utrecht en KSU), b) 
de (voormalige) werkgroep PO en c) de projectleider van de regeling zij-instroom4. 

De genoemde onderzoeksactiviteiten hebben zicht gegeven op de huidige voortgang in de uit-
voering van het convenant en de regeling zij-instroom en succesfactoren en knelpunten daarin.  
 
In het vo en mbo hebben we de subsidieaanvraag van ieder schoolbestuur als startpunt genomen 
voor de monitoring en evaluatie. Elk schoolbestuur is als ‘mini-casestudie’ benaderd. Binnen elk 
schoolbestuur zijn gesprekken gevoerd met a) de schoolbestuurder, b) de project-/programma-
leider Utrecht Leert en/of betrokkenen op stafniveau, c) betrokkenen bij de uitvoering van pro-
jecten en (waar mogelijk) d) één of meerdere docenten. In de interviews is onder andere gespro-
ken over de ambities en plannen, de inzet/aanpak, de voortgang van de projecten en activiteiten, 
de opbrengsten en ervaren knelpunten.  
 
Voor de monitoring van de lerarenopleidingen is eenzelfde opzet gebruikt als bij de monitoring in 
het vo en mbo (een ‘mini-casestudie’). Gesproken is met bestuurders van de lerarenopleidingen, 
projectleiders van de verschillende projecten en instituuts- en schoolopleiders. Centraal in de 
gesprekken stonden (net als in vo en mbo) ambities en plannen, inzet, voortgang, opbrengsten 
en knelpunten. Tevens is in de gesprekken specifiek aandacht besteed aan de (ontwikkeling van 
de) samenwerking tussen de lerarenopleidingen en scholen/schoolbesturen. 
 
 
1.2 Leeswijzer 
 
Het volgende hoofdstuk richten we ons op de monitor in het primair onderwijs. Aan de orde komen 
de aanpak, de inzet en de uitvoering van activiteiten, de opbrengsten en aandachtspunten. In 
hoofdstuk drie beschrijven we de aanpak van het lerarentekort in het voortgezet onderwijs en 
middelbaar beroepsonderwijs. Ingegaan wordt de specifieke plannen en doelen (zoals weerge-
geven in de subsidieaanvragen), inzet en opbrengsten, aandachtspunten en het hoofdstuk wordt 
afgesloten met een vooruitblik. In hoofdstuk vier staan de uitkomsten van de monitoring en eva-
luatie van de lerarenopleidingen centraal. Het afsluitende hoofdstuk 5 richt zich op overkoepe-
lende conclusies. 

 
 

3  Gepland was om ook de rapportage van ECBO over de monitoring/evaluatie van het lerarentekort PO te gebruiken. 
Deze is echter nog niet beschikbaar. 

4  Ten tijde van de interviews was de (nieuwe) programmamanager PO net gestart in deze functie. In overleg met het 
programmateam Utrecht Leert is besloten geen interview in te plannen. 
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2 Primair onderwijs 
 
 
 
In dit hoofdstuk gaan we in op de voortgang van de aanpak van het lerarentekort in het primair 
onderwijs. We geven eerst een korte beschrijving van de aanpak (paragraaf 2.1), gaan vervol-
gens in paragraaf 2.2 in op de inzet en de uitvoering van activiteiten die in 2020-2021 en deels 
ook in 2021-2022 zijn uitgevoerd en de opbrengsten daarvan en sluiten in paragraaf 2.3 af met 
een aantal aandachtspunten. 
 
 
2.1 Beschrijving van de aanpak 
 
Convenant en regeling zij-instroom po 
Met het Actieplan Utrecht Leert 2020-2022 PO hebben de partners in de stad (schoolbesturen, 
gemeente, lerarenopleidingen) uitwerking gegeven aan de aanpak van het lerarentekort voor het 
po in de gemeente Utrecht. Naar aanleiding van dit zogenaamde noodplan is in 2020 een conve-
nant opgesteld, waarin de schoolbesturen po, lerarenopleidingen en de gemeente Utrecht met 
het ministerie van OCW afspraken hebben gemaakt over de maatregelen, de middelen, de be-
oogde resultaten, monitoring en evaluatie van de aanpak van het lerarentekort. Voor de uitvoering 
van het convenant heeft het ministerie ruim 9 miljoen euro voor de periode 2020-2024 beschik-
baar gesteld. De partners cofinancieren ruim 5,3 miljoen euro.  
Daarnaast heeft het ministerie van OCW met de subsidieregeling zij-instroom PO G5 voor de 
periode 2020-2023 ruim 4 miljoen euro beschikbaar gesteld aan de schoolbesturen voor primair 
of speciaal (basis) onderwijs in de gemeente Utrecht om zij-instromers beter op te leiden en te 
begeleiden. Ook hier is sprake van cofinanciering (circa 1,5 miljoen euro).  
In totaal stelt het Rijk de komende jaren dus circa 3,8 miljoen euro per jaar beschikbaar voor de 
aanpak van het lerarentekort in het po Utrecht.5 Dit bedrag is fors hoger dan de middelen die voor 
het vo en mbo beschikbaar zijn gekomen en is het gevolg van de omvang van het probleem; de 
tekorten in het po zijn groter.  
 
Aanpak 
De aanpak van het lerarentekort in het po in Utrecht is een stedelijke aanpak, waarin de verschil-
lende partners hun krachten hebben gebundeld. Het inzetten op alleen een toename van het 
aantal beschikbare leraren is niet voldoende. De focus in het plan Utrecht Leert is daarom breder 
en zet in op verschillende actielijnen: 
- Het aantrekken en behouden van onderwijstalent 
- Het opleiden en begeleiden in de school 
- Anders opleiden 
Kern van de aanpak (van po, maar ook vo en mbo) is integraal en toekomstbestendig samenwer-
ken aan een excellente opleidingsinfrastructuur die vorm krijgt in de Utrecht Leert Opleidingsalli-
antie (ULOA). Samen opleiden en professionaliseren vanuit partnerschap.  
 
In het convenant, dat als een uitwerking gezien kan worden van het noodplan, zijn dertien maat-
regelen uitgewerkt, die zijn onderverdeeld in vier werkpakketten: 

 
 

5  Exclusief cofinanciering. 
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1. Zij-instroom 
- Uitbreiding en intensivering van de begeleidingscapaciteit (voor zij-instromers); realiseren 

van een goed functionerende opleidingsinfrastructuur met schoolopleiders/coaches en in-
stituutopleiders. 

- Schoolbesturen en opleidingen realiseren samen een nieuw curriculum en opleidingsin-
frastructuur. 

2. Opleiden en begeleiden in de school 
- Ontwikkelen toolbox voor de begeleiding van de professional die buiten het onderwijs komt 

en in het onderwijs gaat starten.  
- Ontwikkelen handreiking HR voor opleiden in de school en aantrekken en behouden van 

onderwijstalent van zij-instromers (mobiliteit, loopbaanpaden). 
- Besturen bieden een collectieve werkgarantie aan studenten die studeren aan de 

Utrechtse Pabo’s. 
- Schoolbesturen en opleidingen richten samen de Utrecht Leert Opleidingsalliantie op. 

3. Anders leren en organiseren 
- Schoolbesturen en scholen investeren in het aanjagen van vernieuwing op het anders 

organiseren van het onderwijs als oplossing voor het lerarentekort. O.a. via innovatie bri-
gadiers, bij elkaar in de keuken kijken, ontwikkelen onderzoeksgroep, experimenteerre-
geling om vernieuwing in de school vorm te geven. 

4. PO Academie 
- Organiseren van in-company managementopleiding voor (toekomstige) directeuren en 

midden managers.  
- Utrecht Leert Academy PO: inspiratie, verbinding en kennisdeling voor de professionali-

sering en schoolontwikkeling van professionals (lerend netwerk). 
 
Aanvullend op de vier werkpakketten zijn er een aantal maatregelen die onder het (centrale) pro-
grammateam Utrecht Leert vallen: 
- Imago, werving, selectie en matching (o.a. informatiebijeenkomsten, meeloopdagen, snuffel-

stages). 
- Lerarenonderzoek onder zittend personeel en studenten om inzicht te krijgen waarop leraren 

behouden blijven. Op basis van de uitkomsten keuzes maken voor elementen van goed werk-
geverschap en secundaire arbeidsvoorwaarden. 

- Lerarenpanel gericht op vormgeven van randvoorwaarden voor realiseren van goed werkge-
ver- en werknemerschap. 

- Utrecht & Leraar pakket, gericht op leven lang ontwikkelen van de zittende professional, zowel 
horizontaal als verticaal. 

 
Organisatie 
De organisatie van de stedelijke aanpak in het PO is gelaagd. Voor elk van de vier werkpakketten 
is een projectleider aangesteld (werkzaam bij één van de schoolbesturen). Voor het werkpakket 
zij-instroom is dat de projectleider zij-instroom die tevens projectleider is voor de (subsidie)rege-
ling zij-instroom. Daarnaast is er een programmamanager die het totale programma / convenant 
integraal aanstuurt. De programmamanager en projectleiders vallen direct onder het dagelijks 
bestuur (DB). In het DB zit een selectie van po-bestuurders. Het DB is voorbereidend voor de 
besluitvorming van het bestuurlijk overleg Utrecht Leert en heeft op een aantal vlakken ook het 
mandaat gekregen om besluiten te nemen. Daarnaast is er, als hulpstructuur voor de program-
mamanager en projectleiders, een zogenaamde ‘cockpit’ ingericht met vertegenwoordigers vanuit 
de schoolbesturen en afvaardiging namens de gemeente Utrecht. Deze cockpit helpt de 
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projectleiders om te weten wat er speelt in de verschillende scholen en schoolbesturen en op 
welke manier ideeën en initiatieven bij de scholen kunnen landen. Door deze hulpstructuur wordt 
geprobeerd de verbinding tussen de stedelijke aanpak (de werkpakketten met de projectleiders) 
en de schoolbesturen (via de cockpit) sterker te maken, zodanig dat alle schoolbesturen een 
brede scope hanteren en de aanpak Utrecht Leert vanuit alle vier de projectlijnen aanvliegen. 
Onderstaande figuur geeft dit weer. 
 
Figuur 1 – Organisatie aanpak Utrecht Leert PO 

 
 
 
In de volgende paragraaf gaan we dieper in op de inspanningen die in 2020-2021 en 2021-2022 
zijn geleverd en de opbrengsten daarvan. Vervolgens bespreken we in paragraaf 3 een aantal 
aandachtspunten in de organisatie en uitvoering van de aanpak. 
 
 
2.2 Inzet en opbrengsten 
 
Voor het bepalen van de inzet en opbrengsten kijken we naar de inspanningen die zijn gedaan 
op activiteitniveau en de resultaten daarvan, maar richten we ons ook kort op de ontwikkeling van 
het lerarentekort in het po. 
 
2.2.1 Inzet en opbrengsten 
 
Het opstarten van de uitvoering van de maatregelen heeft in 2021 enige vertraging opgelopen. 
Het algemene beeld is dat maatregelen die scholen of schoolbesturen individueel, op eigen 
kracht, konden uitvoeren (bv. aannemen van zij-instromers) makkelijker en eerder van start zijn 
gegaan dan de maatregelen waar partners elkaar voor nodig hebben (bv. de actielijn van anders 
organiseren). Daarnaast is zichtbaar dat maatregelen die al een langere historie hebben – en de 
facto al liepen voor de inwerkingtreding van het convenant – in 2020 en 2021 beter zijn uitgevoerd 
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dan maatregelen die nieuw zijn. Dat geldt bijvoorbeeld voor maatregelen die aansluiten bij de – 
goed lopende – opleidingsscholen.  
Maatregelen die meer organisatie vereisen, zijn vaak vertraagd. Ook maatregelen waarvoor veel 
begeleidingscapaciteit nodig was, zijn uitgesteld of minder grootschalig uitgevoerd, omdat er bin-
nen de scholen (door corona) minder tijd voor was. Redenen waarom de uitvoering in 2021 ver-
traging heeft opgelopen zijn6: 
- Er zijn een aantal wisselingen geweest van voor de aanpak belangrijke personen. Het gaat 

om een wisseling van de bestuurder bij de penvoerder van het convenant en om een wisseling 
van de programmamanager. Het was daardoor moelijker de continuïteit te bewaken; 

- De ambitie van het po in de stad is om de aanpak echt gedeeld en gezamenlijk te laten zijn, 
met alle partners groot én klein. In 2020-2021 en 2021-2022 is daarom veel aandacht uitge-
gaan naar het organiseren van de uitvoering van de aanpak van het lerarentekort. Er is ingezet 
op een nieuwe structuur (zoals eerder in figuur 1 is weergegeven). Het inrichten van deze 
structuur heeft veel tijd gekost. We komen hier in paragraaf 2.3 uitvoeriger op terug. 

- De coronamaatregelen leidden ertoe dat de aandacht van scholen sterk gefocust was op het 
optuigen van onderwijs op afstand en de ontwikkeling van coronaprotocollen, etc. Dit leidde 
de aandacht af van de maatregelen gericht op het terugdringen van het lerarentekort. Op be-
stuurlijk en stafniveau was de invloed van corona kleiner. Voor de activiteiten in het convenant 
waar partners moeten samenwerken is corona desondanks belemmerend, omdat het moei-
lijk(er) was om fysieke bijeenkomsten te organiseren. Online vergaderingen vormen daarvoor 
niet altijd een goed alternatief. 

 
Als gevolg van bovengenoemde redenen is met name voortgang geboekt op het thema zij-in-
stroom (werkpakket 1). Daar speelden ook andere factoren nog een rol in. Zo wordt benoemd dat 
er voor de aanpak op het thema zij-instroom een startdocument is opgesteld waarin de subsidie-
aanvraag is vertaald naar concrete werk- en verantwoordingsafspraken. Dit blijkt nog steeds een 
goede basis voor de uitvoering van de plannen te vormen en maakt dat de uitvoering van de 
regeling redelijk soepel verloopt. Daarnaast wordt benoemd dat er sprake is van een goede af-
stemming tussen de inhoud van het convenant op dit thema en de regeling zij-instroom. De af-
spraken gemaakt in de regeling zij-instroom gelden één-op-één ook voor de zij-instromers van 
het convenant. Dat loopt ook via één loket. De inhoud op het thema zij-instroom staat (dus) cen-
traal, de middelen komen uit twee regelingen.  
 
 

Werkpakket 1 – Zij-instroom 
 
Werkpakket 1 is gericht op de uitbreiding en intensivering van de begeleidingscapaciteit (voor zij-instro-
mers); het realiseren van een goed functionerende opleidingsinfrastructuur met schoolopleiders/coaches 
en instituutopleiders. Daarnaast bestaat het werkpakket uit de maatregel die gericht is op het door school-
besturen en opleidingen gezamenlijk realiseren van een nieuw curriculum en opleidingsinfrastructuur. 
 
Realisatie 
In het convenant en in de regeling zij-instroom is afgesproken jaarlijks 60 zij-instromers extra op te leiden. 
In 2020-2021 zijn deze aantallen niet gehaald, daar speelde corona een belangrijke rol in: de beoogde 
begeleiding kon niet worden geboden en daardoor konden niet het volledig aantal beoogde zij-instroom-
plekken worden geboden. Ondanks dat de kwantitatieve doelen op dit thema niet zijn behaald, zijn 

 
 

6  Onderstaande factoren zijn gebaseerd op de interviews en de zelfevaluatie van het convenant. 
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betrokkenen in algemene zin wel positief over de opbrengsten. Zo zijn er trainingen ontwikkeld en gege-
ven voor begeleiders van zij-instromers (schoolopleiders, leerkrachtbegeleiders, etc.; de terminologie ver-
schilt per school) en nieuwe schoolopleiders opgeleid. Op die manier is geprobeerd om de structuur van 
opleiden in de school te verstevigen.  
 
De begeleidingscapaciteit valt onder het beleid van het Samen Opleiden. Het aantal schoolbesturen dat 
opleidingsschool is, is gegroeid van drie naar tien. De helft van de schoolbesturen valt nu onder Samen 
Opleiden. Voor de opleidingsschool betekende dit een verdubbeling van het aantal deelnemers, dat vroeg 
veel flexibiliteit. 
 
Voor de maatregel die gericht is op het realiseren van een nieuw curriculum en opleidingsinfrastructuur 
hebben alle betrokken partners een voorstel ontwikkeld genaamd ‘het Nieuwe opleiden’. Hierin gaat een 
ontwerp- en innovatieteam aan de slag met de ontwikkeling van een nieuw curriculum dat past bij de 
veranderende vraag van de scholen en leraren. 
 
Uitdagingen 
In de loop van het jaar zijn initiële resultaatafspraken, zoals die in convenant staan, uit het oog verloren.  
Omdat het door corona heel lastig was om de afgesproken aantallen zij-instromers te halen, ging veel 
aandacht uit naar het op een kwantitatieve manier bijhouden van het aantal zij-instromers. Het kwalita-
tieve aspect (bv. over tevredenheid van de begeleiding) van de afgesproken output verloor men uit het 
oog. In het programmateam zijn in de loop van de tijd diverse activiteiten ontplooid, zonder direct de 
verbinding te leggen naar de beoogde resultaten van de regeling zij-instroom. De activiteiten kwamen 
daardoor enigszins los te staan van het uiteindelijk beoogde doel. Dit is voor de projectleider zij-instroom 
een leer- en verbeterpunt. 
 
Aanpassing plan 
Omdat de aantallen zij-instromers in 2020-2021 niet zijn gehaald, is sprake van onderbesteding. Daarom 
zijn er activiteiten toegevoegd. De basis is begeleiding en opleiding van jaarlijks 60 zij-instromers, maar 
daarnaast wordt nu specifiek ook een traject voor het speciaal onderwijs ontwikkeld en wordt ingezet op 
het verbeteren van het matchingstraject (doorgeleiding zij-instromers naar kleinere besturen).  

 
 
Op de andere werkpakketten zijn de concrete opbrengsten kleiner, hoewel betrokkenen wel de 
inzet en opbrengsten bij het intern opleiden van schoolleiders en middenmanagers in het po (on-
derdeel van werkpakket 4) benoemen. In onderstaande kaders is een korte samenvatting gege-
ven van de opbrengsten voor de werkpakketten 2, 3 en 4. 
 
Zoals eerder benoemd kon de aanpak rondom zij-instroom snel van start gaan doordat de subsi-
dieregeling zij-instroom eerder beschikbaar kwam. Uit de interviews komt naar voren dat op het 
moment dat het convenant ook in die fase kwam, corona spelbreker was. Daardoor kreeg de 
uitvoering van de andere werkpakketten ‘zand in de motor’.  Inmiddels worden er diverse inspan-
ningen gedaan om de andere werkpakketten meer ‘body’ te geven. Het op een andere manier 
organiseren van de uitvoering van de aanpak speelt daarbij een belangrijke rol (zie paragraaf 
2.3). Projectleiders van de andere werkpakketten gaan nu – net als voor het werkpakket zij-in-
stroom – ook een jaarplan en begroting maken. Dat moet het kader vormen waarbinnen men aan 
de slag kan gaan. 
 
Ondanks dat de opbrengsten voor de werkpakketten 2, 3 en 4 minder concreet zijn, en men op 
deze plekken nog bezig is om handen en voeten aan de thematiek te geven, wordt het belang 
van de werkpakketten wel onderschreven. In één van de gesprekken gaven betrokkenen aan dat 
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er binnen de scholen, door de acute tekorten, snel (te) veel aandacht uitgaat naar werving om 
het tekort te verminderen. Volgens betrokkenen is dat een risico: het lerarentekort is alleen op te 
lossen door in te zetten op meerdere actielijnen. Het is daarom belangrijk om bij schoolleiders 
blijvend aandacht te creëren voor andere elementen die een rol spelen in het terugdringen van 
de tekorten, zoals anders organiseren, het verkorten van verzuimperiodes, het verbinden van 
collega’s etc. Tegelijkertijd geven deze betrokkenen ook aan dat er wel degelijk beweging zicht-
baar is, ook op vlak van anders organiseren. Hoewel men dit idealiter groter en sneller wil, is de 
realiteit dat het thema anders organiseren schoolleiders ook voor ingewikkelde vragen stelt (bv. 
vanuit regelgeving). Snelle, grote stappen zijn volgens geïnterviewden daarom niet realistisch.  
 

Werkpakket 2 – Opleiden en begeleiden in de school 
 
Werkpakket 2 bestaat uit vier maatregelen uit het convenant: (1) het ontwikkelen van een toolbox voor 
de begeleiding van de professional die van buiten het onderwijs komt en in het onderwijs gaat starten, 
(2) het ontwikkelen van een handreiking HR voor opleiden in de school en aantrekken en behouden van 
onderwijstalent van zij-instromers, (3) het bieden van een collectieve werkgarantie aan studenten die 
studeren aan de Utrechtse Pabo’s en het oprichten van de Utrecht Leert Opleidingsalliantie door school-
besturen en opleidingen. 
 
Realisatie 
In grote lijnen zijn binnen werkpakket 2 in 2020-2021 vooral in voorbereidende zin werkzaamheden ver-
richt. De toolbox is nog niet in ontwikkeling. De partners zijn in overleg hoe deze toolbox het beste vorm-
gegeven kan worden. Een goede afbakening van de doelgroep (zij-instromers) wordt noodzakelijk geacht. 
Ook de ontwikkeling van een handreiking HR is nog in ontwikkeling.  
Het bieden van een collectieve werkgarantie is een maatregel die geen meerwaarde meer heeft. De 
omvang van het lerarentekort maakt dat geen aanvullende incentive zoals een werkgarantie nodig is. Wel 
wordt pabostudenten van de Utrechtse pabo’s verzekerd dat zij altijd werk kunnen vinden op één van de 
Utrechtse scholen.  
De ULOA is opgericht en gestart met verschillende projecten (zie ook hoofdstuk 4). Er wordt gestreefd 
naar een bredere opleiding, die minder sectorspecifiek is. In 2022 is het streven de ULOA zichtbaarder 
te maken. 
 
Uitdagingen en aanpassing plan 
Werkpakket 2 is volgens betrokkenen erg gedetailleerd op activiteitenniveau beschreven. Dat leidde ook 
tot vragen over de mate waarin de activiteiten aansluiten bij de behoefte van de schoolbesturen en hoe 
de activiteiten bijdragen aan het terugdringen van het lerarentekort. In het jaarplan verschuift de aandacht 
van heel veel willen, naar het faciliteren van schoolopleiders en anders organiseren, zodat wát gevraagd 
wordt aan begeleiding ook mogelijk is. De aanpak verandert daardoor van heel gedetailleerd naar meer 
op hoofdlijnen. 

 

Werkpakket 3 – Anders leren en organiseren 
 
Werkpakket 3 is gericht op (het investeren in) het aanjagen van vernieuwing op het anders organiseren 
van het onderwijs als oplossing voor het lerarentekort.  
 
Realisatie 
Op het thema anders leren en organiseren is een stadsbrede inventarisatie gemaakt van hoe scholen 
bezig zijn met anders organiseren. Tevens is scholen een aanbod gedaan om van elkaar te leren via 
open deuren dagen. Door corona kon dit geen fysieke doorgang vinden. Daarom zijn op website 
www.utrechtleert.nl filmpjes geplaatst, met inbreng van verschillende schoolbesturen in hoe zij bezig zijn 
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met het thema anders organiseren. Dit is een eerste aanzet om breed van elkaar te leren in de stad. Er 
zijn inmiddels 11 scholen die hun deuren willen openen voor andere deelnemers. De animo om bij andere 
scholen binnen te kijken is groot. 
 
Daarnaast worden er contacten gelegd met scholen elders in het land die een interessant voorbeeld 
kunnen zijn op het gebied van anders organiseren. Er worden studie-groepsreizen georganiseerd waar 
medewerkers van verschillende scholen voor in kunnen schrijven. Momenteel vindt er overleg plaats tus-
sen de projectleiders van de andere G5, om te bekijken of er ook tussen de steden onderling uitwisseling 
kan plaatsvinden van goede voorbeelden. 
 
Tot slot zal er een projectgroep gevormd gaan worden die zich gaat buigen over het toekennen van 
financiële ondersteuning bij het realiseren van een onderwijsvernieuwing op de scholen. De totstandko-
ming heeft enige vertraging opgelopen door het beschikbaar komen van de NPO gelden, waardoor de 
prioriteit van veel scholen daar naar uitging. Met verschillende lectoraten wordt overleg gevoerd over het 
onderzoeken van o.a. de kwaliteit van het onderwijs in relatie tot het anders organiseren. Twee andere 
projectteams gaan zich bezighouden met: organiseren van kennisdeling rondom Anders Organiseren en 
met onderzoek naar best practices rondom Anders Organiseren.  
 
Uitdagingen 
Op het thema anders organiseren is de beweging in 2020-2021 vooral zichtbaar in termen van gedach-
tevorming en eerste stappen. Betrokkenen benoemen de ‘ingewikkelde vragen’ die bij dit thema horen, 
o.a. rondom wet- en regelgeving. Het kunnen zetten van echte grote stappen is daarom een proces van 
jaren. Dit blijkt ook uit de stappen die gezet worden, gericht op een Nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding 
(zie hoofdstuk 4). 

 

Werkpakket 4 – PO Academie 
 
Werkpakket 4 bestaat uit het organiseren van een in-company managementopleiding voor (toekomstige) 
directeuren en midden managers. Daarnaast wordt ingezet op een lerend netwerk voor de professionali-
sering en schoolontwikkeling van professionals in de Utrecht Leert Academy PO. 
 
Realisatie 
Betrokkenen benoemen de inzet en opbrengsten bij het intern opleiden van schoolleiders en middenma-
nagers in het po. Er zijn twee in company opleidingen voor schoolleiders en middenmanagers. Ten dele 
bestond deze maatregel een paar jaar, op kleinere schaal en binnen schoolbesturen. Afgelopen jaar is 
dit meer geconcretiseerd en dit jaar heeft de werving binnen alle 20 schoolbesturen plaatsgevonden. De 
eerste groep is eind 2021 gestart. 

Het lerende netwerk is deels doorontwikkeld vanuit reeds bestaande netwerken. Er is nu ook een formeel 
overleg van de PO besturen. De verschillende netwerken in de stad zijn zo ingericht dat ze elkaar goed 
aanvullen en versterken. Er wordt zo veel mogelijk gebruikgemaakt van al bestaande netwerken, om te 
voorkomen dat kleine netwerkjes langs elkaar heen gaan lopen. Ook wordt er voor gezorgd dat alle par-
tijen in de stad, ook kleine besturen en éénpitters, goed meegenomen kunnen worden (zie paragraaf 
2.3.4).  
 
Uitdagingen 
De focus in het werkpakket ligt op activiteitenniveau en men is bezig met de ontwikkeling van een plat-
form. Daar is wel discussie over. De vraag is wat men op dit thema gezamenlijk wil doen en met welk 
doel en wat of wanneer een aanpak bestuurseigen is of moet zijn. Met betrekking tot de ontwikkeling van 
het platform is er nog discussie over de vraag tot hoe ver dit platform moet reiken en wat men precies 
met het platform wil bereiken’. 
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Opbrengsten van de ‘algemene’ maatregelen 
Zoals hiervoor al benoemd zijn een aantal maatregelen uit het convenant niet ondergebracht in 
een van de vier werkpakketten, maar vallen die onder het (centrale) programmateam Utrecht 
Leert. Het gaat om activiteiten die raken aan het imago van werken in het po en de werving, 
selectie en matching (van zij-instromers), het lerarenonderzoek, het lerarenpanel en het Utrecht 
& Leraar pakket. Geïnterviewden spreken hun twijfels uit over de meerwaarde van deze activitei-
ten. Zij benoemen dat er te weinig afstemming met de po-besturen/scholen heeft plaatsgevonden 
over deze activiteiten (doel, opzet), waardoor de activiteiten onvoldoende aansluiten bij de wens 
en behoefte en draagvlak mist. Zij benadrukken het belang van afstemming, communicatie en 
eigenaarschap, zodat de producten of activiteiten ook sectorspecifiek relevant zijn; toegespitst op 
de behoefte van de scholen. ‘De kracht van samen is op dit onderdeel onvoldoende vormgegeven 
en uitgebuit’. Complex is ook het vinden van de balans tussen een gezamenlijk, stedelijk activi-
teitenaanbod en de profilering van de individuele scholen en schoolbesturen. 
 

Algemene maatregelen 
 
De algemene maatregelen bestaan uit imago, werving, selectie en matching (o.a. informatiebijeenkom-
sten, meeloopdagen, snuffelstages), lerarenonderzoek onder zittend personeel en studenten om inzicht 
te krijgen waarop leraren behouden blijven, lerarenpanel gericht op vormgeven van randvoorwaarden 
voor realiseren van goed werkgever- en werknemerschap en het Utrecht & Leraar pakket, gericht op 
leven lang ontwikkelen van de zittende professional. 
 
Realisatie 
- Imago, werving, selectie en matching: de website www.utrechtleert.nl is doorontwikkeld naar een in-

formatie website voor zij-instromers, verwijzing naar de juiste loketten, goede voorbeelden en activi-
teiten. Ook zijn er acht inspiratie-sessies en drie schoolleiderscafés georganiseerd. Er hebben 2 eve-
nementen met in totaal 152 deelnemers plaatsgevonden. Daarnaast hebben er twee centrale cv-
checks plaatsgevonden en zijn 25 geschikte zij-instroom kandidaten geselecteerd. Corona maakte 
het moeilijk om snuffelstages en meeloopdagen te organiseren, ondanks dat er wel belangstelling 
voor was. Een succesvolle pilot binnen 1 van de schoolbesturen betreft het inzetten van ander perso-
neel op scholen. Dit heeft al meerdere nieuwe studenten opgeleverd. Er wordt nagegaan hoe dit breed 
kan worden uitgerold. 

- Het Lerarenpanel heeft in eerste instantie plaatsgevonden op Utrecht-breed niveau (po-vo-mbo). Nu 
moet worden nagegaan hoe de onderzoeksresultaten vertaald naar en gericht op het po kunnen wor-
den. De maatregel wordt verder geconcretiseerd in de uitvoering. Een werkgroep gaat dit nader uit-
werken en hier samen met de projectleider communicatie uitvoering aan geven. 

- Voor het Utrecht & Leraar pakket is aangesloten op het onderzoek van de Perfect Storm. Het pakket 
is nog in ontwikkeling. In 2022 wordt de uitvoering bijgesteld in afstemming met onderwijsprofessio-
nals. Ook het lerarenonderzoek geeft verdere input. Doel voor 2022 is ook dat werkgevers deels zelf 
vorm en inhoud kunnen geven aan het pakket.   

 
 
Gezamenlijk belang 
In het po wordt anders dan in het vo en mbo gewerkt volgens een stedelijke aanpak. We benoem-
den hiervoor al de zoektocht in het vinden van de juiste balans tussen gezamenlijkheid en eigen-
heid. In de verschillende gesprekken die zijn gevoerd komt dat vraagstuk terug. Ondanks dat het 
nastreven van het gezamenlijk belang volgens de betrokkenen veel aandacht en tijd kost, wordt 
deze gezamenlijkheid wel voorop gesteld. ‘Alleen ga je sneller en samen kom je verder’. Het is 
wel belangrijk om die gezamenlijkheid continu te blijven uitdragen; betrokkenen benoemen het 
risico dat de aanpak er mee staat of valt. Uit de zelfevaluatie komt naar voren dat vrijwel alle 



 

13 

besturen tevreden zijn over de samenwerking bij de uitvoering van het convenant. Zij noemen het 
transparante overleg, goede regie, goede informatieverstrekking, kennisdeling en het bundelen 
van krachten als positieve punten. Ook het betrekken van de kleinere besturen wordt door meer-
dere besturen genoemd. We komen hier verder in het rapport nog op terug (paragraaf 2.3.4). Ook 
blijkt uit de zelfevaluatie dat alle besturen vinden dat er in redelijke tot zeer sterke mate sprake is 
van onderlinge solidariteit. Daarbij wordt verwezen naar afspraken die zijn gemaakt over elkaar 
niet beconcurreren op primaire arbeidsvoorwaarden. Enkele besturen geven aan dat afspraken 
over ‘vissen uit dezelfde vijver’ met leraren ontbreken. Ook het spreiden van het lerarentekort 
over de verschillende besturen wordt als een moeilijk punt ervaren.    
 
2.2.2 Ontwikkeling van het lerarentekort 
 
De vraag naar de effecten van de aanpak in het po is niet goed te beantwoorden. In een van de 
gesprekken is aangegeven dat er in de aanpak veel aandacht is voor brainstormen, ideeën uit-
wisselen en benutten van elkaars input, maar dat de ‘harde’ kant tot nog toe minder aandacht 
heeft gekregen. Meer verdieping op de cijfers kan helpen om het programma verder aan te scher-
pen. Deze meer zakelijke component is volgens deze respondent onderbelicht geweest en het 
plan is om daar meer/beter door het programmateam PO op te gaan sturen. Om dit te kunnen 
doen wordt ook de begroting aangepast met een kleinere mate van detailniveau.  
 
Ondanks dat een directe relatie tussen de aanpak en de effecten in termen van lerarentekort niet 
zijn vast te stellen, geven we hieronder wel een korte schets van de ontwikkeling van het tekort 
in Utrecht. We gebruiken daarvoor de cijfers van CentERdata.  
 
Ontwikkeling tekort 
Op 1 oktober 2021 was er een tekort van 127 FTE aan leraren in het po in Utrecht, een tekort van 
7,3 procent ten opzichte van de totale werkgelegenheid.7 Als ook de tekorten naar aanleiding van 
de NPO-middelen worden meegeteld, stijgt het tekort tot 7,9 procent. Utrecht wijkt hierin wat af 
van de andere grote steden, waar de tekorten absoluut en relatief groter zijn (variërend van 13,2% 
tot 16,2%, exclusief NPO).8 De omvang van de tekorten varieert per wijk, uiteenlopend van een 
tekort van 3,9 procent tot 12,4 procent.  
 
Gemiddeld is in de G5 sprake van een toename van het lerarentekort. Dat is ook in Utrecht het 
geval: het aantal leerlingen in het po neemt procentueel meer toe (+2,9%), dan het onderwijzend 
personeel (+1,7% in FTE).9 
 
Cijfers uit de zelfevaluatie van het convenant tonen dat het aantal personen dat aan de pabo’s 
wordt opgeleid op termijn verlichting lijkt te kunnen bieden in het toenemende lerarentekort. De 
instroom in de pabo is sinds 2019 sterk toegenomen (+44,6%; in 2021 was de instroom wel lager 
dan in 2020), de uitval onder studenten in het eerste jaar neemt af (van 12,4% in 2017 naar 7,5% 
in 2019) en het aandeel studiesucces na vijf jaar is aanzienlijk toegenomen (van 58,3% in 2017 
naar 70,9% in 2019). De partners in het convenant zien deze positieve ontwikkelingen ook en 
benoemen de innovaties en actualisaties die de pabo’s doorvoeren, zoals de vormgeving van de 

 
 

7  Optelsom van verborgen vervanging, openstaande vervanging, verborgen regulier en openstaand regulier 
8  Adriaens, H., Elshout, M., Elshout, S., & de Cock, E. (2021). Personeelstekorten primair Onderwijs. Peildatum 1 

oktober 2021. Tilburg: CentERdata. 
9  Bron: Zelfevaluatie convenant lerarentekort PO Utrecht 2021 
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verkorte opleiding. Ook de opleidingsschool Utrecht-Amersfoort en de inductieperiode worden als 
goede voorbeelden benoemd. Deze ontwikkelingen leiden echter nog niet tot kleinere tekorten 
op korte termijn; er is sprake van een vertraging, omdat de instroom van nieuwe studenten en de 
uitval na het eerste jaar flink achterlopen op gediplomeerde uitstroom uit de pabo.  
 
Impact van corona en NPO 
De ontwikkeling van de tekorten wordt beïnvloed door de coronasituatie en vooral ook de vele 
extra (NPO-)middelen die scholen ter beschikking hebben gekregen om door corona opgelopen 
onderwijsachterstanden bij leerlingen in te halen. Deze middelen hebben tot een extra vraag naar 
leerkrachten en ondersteuners geleid, met als gevolg een oplopend formatietekort en grotere 
onderlinge concurrentie. Niet alleen de NPO-middelen zelf hebben geleid tot de toegenomen 
vraag. Omdat ook de scholen in de regio veel extra middelen ontvangen, zien betrokkenen een 
versneld wegtrekken van leraren uit de stad naar de randgemeenten. Daarnaast krijgen ook an-
dere organisaties (bv. vo, kinderopvang, pabo’s) middelen, die deels leraren wegtrekken uit het 
po. De tekorten lopen daardoor extra sterk op. Van een omgekeerde stroom vanuit deze organi-
saties naar het onderwijs is minder sprake. Toch zijn er wel zorgen dat het onderwijs door de 
extra middelen mensen uit onder meer de kinderopvang en jeugdzorg wegtrekt. Niet alleen omdat 
deze mensen mogelijk weer terugkeren naar hun oude sector als de tijdelijke middelen eindigen, 
maar ook in de tekorten die in deze sectoren ontstaan en het effect dat die tekorten hebben op 
de continuïteit van de zorg, de (talent)ontwikkeling van de kinderen en daarmee ook de manier 
waarop deze kinderen met vier jaar de basisschool instromen.  
Als gevolg van deze ontwikkelingen wordt het meten van actuele tekorten lastiger. Betrokkenen 
spreken over ‘dagkoersen’. Het leidt bovendien tot de vervolgvraag wat de grondslag wordt van 
het formatietekort. ‘Als je veel meer middelen krijgt en je daardoor meer mensen kan inhuren, die 
je vervolgens niet kan vinden, wat is dan je tekort; waar baseer je dat op? Is dat het tekort op 
basis van je basisformatie of reken je ook de ontstane tekorten op basis van de extra middelen 
mee?’ 
 
 
2.3 Aandachtspunten 
 
In 2020-2021 en 2021-2022 is veel aandacht uitgegaan naar het organiseren van de uitvoering 
van de aanpak van het lerarentekort. Deze organisatie van de uitvoering was en is niet eenvoudig; 
het aantal partners en scholen is groot en divers (o.a. kleine en grote besturen) en het is zoeken 
naar een gezamenlijke, stedelijke aanpak die aansluit bij de wensen van individuele schoolbestu-
ren en scholen. De omvang van de aanpak, die gedetailleerd is uitgewerkt en diverse maatrege-
len omvat, maakt de organisatie, uitvoering en sturing niet eenvoudiger. We bespreken hieronder 
vier van de belangrijkste aandachtpunten: (1) de organisatie van de uitvoering, (2) de aansluiting 
van de plannen op de behoefte van de scholen en de betrokkenheid van scholen bij de aanpak, 
(3) de detaillering van het convenant en de (in)flexibiliteit om bij te sturen op basis van actuele 
vraagstukken en (4) de betrokkenheid van kleine schoolbesturen in de aanpak. 
 
2.3.1 Organisatie van de uitvoering  
 
De uitvoering van de aanpak Utrecht Leert in het po wordt als zeer complex ervaren. Dat heeft 
meerdere redenen:  
- de complexiteit van de problematiek achter het lerarentekort; de reden waarom voor een aan-

pak volgens meerdere actielijnen is gekozen; 
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- het zoeken van de balans tussen het gezamenlijke en het individuele belang; 
- het grote aantal betrokken partijen in de stad, die ook veelvormig zijn (grote en kleine school-

besturen, pabo’s, gemeente) en ieders rol en inspanning; 
- verschillende geldstromen (convenant, regeling zij-instroom) met aparte verantwoording; 
- de vraag hoe kan worden geanticipeerd op veranderingen in de omgeving, met een convenant 

dat sterk op activiteitenniveau is afgesloten; 
- aanwezigheid van andere ‘tafels’ waar de focus ook ligt op het lerarentekort of aanverwante 

thema’s (bv. gelijke kansen) en de vraag hoe daarin de verbinding gemaakt kan worden. 
Als gevolg van deze complexiteit is veel aandacht uitgegaan naar de vraag hoe hier het beste 
sturing aan gegeven kan worden. De wens is om alle partijen te betrekken, maar het vraagt veel 
van de organisatie om concreet uitvoering te kunnen geven aan de plannen. We bespreken hier-
onder een aantal relevante vraagstukken. Een aantal van de andere punten lichten we uitgebrei-
der toe in de volgende paragrafen.  
 
Verstevigen van het fundament van de programmamanager en slagkracht bij de projectleiders 
De uitvoering van de aanpak hoort op twee plekken te liggen: bij de programmamanager met de 
projectleiders, en bij de scholen. Het samenspel tussen beide is heel belangrijk. Betrokkenen 
geven aan dat het een uitdaging is om het fundament onder de programmamanager po te ver-
stevigen. In 2021 zijn een aantal aanpassingen gedaan, zoals ook besproken in paragraaf 2.1. 
Met name de hulpstructuur die is ingericht, met een ‘cockpit’ met vertegenwoordigers vanuit de 
schoolbesturen en afvaardiging namens de gemeente Utrecht, moet de programmamanager en 
de projectleiders helpen om te weten wat er speelt in de scholen. 
Daarnaast hadden de projectleiders van de meeste werkpakketten (behalve voor zij-instroom) in 
eerste instantie geen werkgroep onder zich. Ze hadden dus wel de verantwoordelijkheid om een 
werkpakket aan te sturen, maar niet de ondersteuning van een bredere werkgroep met werk-
groepleden uit verschillende schoolbesturen. Om de slagkracht van de projectleiders te vergro-
ten, hebben alle projectleiders een werkgroep onder zich gekregen. Het doel is dat daarmee ex-
pertise wordt toegevoegd aan die van de projectleider en dat in de uitvoering meer stabiliteit komt. 
Betrokkenen verwachten dat de uitvoering minder kwetsbaar wordt. 
 
Verantwoording 
Ook verantwoording is een vraagstuk. Betrokkenen benoemen de druk die door het ministerie 
van OCW wordt gelegd op verantwoording. Omdat er sprake is van verschillende geldstromen 
kost het verbinden van de (tijdelijke) middelen en plannen en de verantwoording ervan veel tijd 
en energie. De regelruimte/flexibiliteit die nodig is om succesvol uitvoering te geven aan de plan-
nen is er volgens betrokkenen onvoldoende. Er is bijvoorbeeld beperkt ruimte om aanpassingen 
te doen in de aanpak, terwijl de context door corona sterk is veranderd. Dit maakt het moeilijker 
om goed sturing te geven aan de uitvoering. Ook de verantwoording biedt volgens betrokkenen 
te weinig regelruimte: die is (te) sterk gericht op de output op activiteitenniveau, waarbij de relatie 
tussen output en effecten/outcome niet altijd helder is.  
Middels jaarplannen per werkpakket wordt nu ingezet op duidelijkere kaders waarbinnen project-
leiders kunnen werken. De begroting zal daar ook op worden aangesloten. De gedachte is dat 
hiermee beter uitvoering kan worden gegeven aan de plannen.  
 
Onevenredige verdeling deelname besturen 
In paragraaf 2.3.4 komen we terug op de betrokkenheid van specifiek de kleine schoolbesturen, 
maar ook in bredere zin is de onevenredige verdeling en deelname/betrokkenheid van besturen 
en scholen in de aanpak een aandachtspunt. In de ideale situatie levert ieder groot bestuur een 
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afgevaardigde voor ieder werkpakket, maar daar is op dit moment nog geen sprake van. Dat leidt 
tot vraagstukken in hoe de maatregelen goed kunnen worden doorvertaald naar de verschillende 
organisaties.  
Om alle schoolbesturen goed te positioneren, wordt geprobeerd om in de werkgroepen (die onder 
de projectleider van elke werkgroep vallen) afvaardiging vanuit de verschillende schoolbesturen 
te realiseren. Ook in de cockpit moet de dialoog plaatsvinden met de verschillende schoolbestu-
ren. Betrokkenen benoemen ook de belangrijke rol die is weggelegd bij de bestuurders, ook tíj-
dens de uitvoering. ‘Zij hebben hun handtekening gezet. Het is ook hun taak om binnen de eigen 
organisatie mensen te activeren en draagvlak voor de aanpak te creëren’.  
 
Enthousiasme over reductie complexiteit 
Ondanks de hiervoor besproken knelpunten en vraagstukken zijn betrokkenen enthousiast over 
de aanpassingen die het afgelopen jaar zijn gedaan in de organisatie van de aanpak Utrecht 
Leert po. Die zouden volgens hen moeten leiden tot minder complexiteit. Men spreekt ook van 
een goede positionering van de betrokkenen (waaronder de programmamanager en de project-
leiders) en van duidelijkheid en eenduidigheid in waar de aanpak zich op richt. Bestuurders heb-
ben de verwachting dat zij hun rol hierdoor beter kunnen gaan invullen: minder gericht op de 
concrete uitvoering en meer op o.a. versterken van de verbindingen met andere thema’s en tafels 
en in G5-verband. 
 
2.3.2 Aansluiten bij behoefte scholen  
 
Een tweede aandachtspunt is de vraag hoe in de aanpak beter aangesloten kan worden op de 
behoefte van de scholen. De betrokkenen die zijn gesproken geven allemaal aan dat de be-
staande aanpak – uitgewerkt in de vorm van de vier werkpakketten waarin de verschillende acti-
viteiten zijn ondergebracht – nog te aanbodgestuurd is. De projectleiders van de werkpakketten 
opereerden (noodgedwongen) vaak solitair, omdat zij niet werden gevoed vanuit de besturen. 
Het lukte niet goed om bij de scholen en schoolbesturen op te halen wat nodig is in de aanpak, 
mede omdat het voor de projectleiders lastig is om na te gaan bij wie ze daarvoor moeten zijn. 
De uitvoering van activiteiten in de werkpakketten is daardoor onvoldoende verbonden met wat 
er binnen de schoolbesturen gebeurt. Ook de al eerder genoemde stedelijke activiteiten (vallend 
onder het (centrale) programmateam Utrecht Leert) zijn volgens betrokkenen te aanbodgestuurd 
vormgegeven en onvoldoende afgestemd met de scholen en schoolbesturen.  
 
De aanpassingen die zijn gedaan in de organisatie(structuur), zoals deels al besproken in de 
vorige paragraaf, moeten de verbinding met de schoolbesturen versterken, de aanpak vraagge-
stuurd maken en daarmee het draagvlak vanuit de besturen vergroten. De cockpit – met daarin 
betrokkenen vanuit de schoolbesturen – moet de projectleiders van de werkpakketten ‘voeden’. 
De programmamanager PO gaat daarnaast samen met de grootste vier schoolbesturen extra 
inspanningen doen om de betrokkenheid vanuit alle schoolbesturen te vergroten en menskracht 
(schoolleiders of medewerkers op stafniveau) te leveren aan de werkgroepen. Het doel is dat alle 
schoolbesturen een brede scope hebben in de aanpak van het lerarentekort en dus de aanpak 
vanuit alle vier de projectlijnen/werkpakketten benaderen. De verwachting is dat op die manier 
meer binding bij de schoolbesturen ontstaat met de brede aanpak. De praktijk was tot nog toe 
anders: diverse schoolbesturen legden hun eigen prioriteiten in de aanpak, die deels samengin-
gen met het werkpakket waar zij de projectleider voor hadden aangeleverd.  
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2.3.3 Detaillering 
 
Naast het aandachtspunt in hoe beter kan worden aangesloten bij de behoefte van scholen, is in 
het verlengde ook het aantal maatregelen en de detaillering van de maatregelen in activiteiten in 
het convenant een aandachtspunt. Omdat de aanpak een stedelijke aanpak is, leidt dat tot de 
vraag hoe de plannen tot uitvoering in de scholen leiden. Een stedelijke aanpak wordt belangrijk 
geacht, maar leidt volgens betrokkenen ook tot minder snelheid en slagkracht om tot op school-
niveau uitvoering te geven aan het convenant. Deze stedelijke aanpak in combinatie met de hoge 
mate van detaillering in de uitwerking maakt het aansluiten op de behoefte van individuele scho-
len of schoolbesturen extra lastig. Ook is het door de gedetailleerde uitwerking lastig om in te 
spelen op de actualiteit en om bij te sturen in de aanpak. ‘De begroting is pre-corona gemaakt; 
we leven nu in een andere wereld’. 
 
Betrokkenen geven aan dat inmiddels wordt bekeken of bepaalde maatregelen herzien moeten 
worden. Met verschillende partijen wordt nagegaan of het zinvol is om clustering en/of prioritering 
in de maatregelen aan te brengen. Dit moet zijn uitwerking krijgen via de werkgroepen. In ieder 
geval wordt de begroting herzien, waarbij wordt ingezet op een hoger abstractieniveau. De ver-
wachting is dat daarmee beter aangesloten kan worden op de vraag van de scholen en op de 
realiteit en actualiteit. Zo zou volgens betrokkenen bijvoorbeeld gedacht kunnen worden aan (ex-
tra) maatregelen om knelpunten in het woon-werkverkeer (parkeerproblematiek / betaald parke-
ren) te verkleinen en zo het lesgeven in de stad aantrekkelijker te maken. Een hogere mate van 
abstractie zou ook de verantwoording van de middelen eenvoudiger en minder tijdrovend moeten 
maken.  
 
2.3.4 Betrokkenheid kleine schoolbesturen 
 
Een vierde aandachtspunt is de betrokkenheid van de kleine schoolbesturen in de aanpak. Het 
Utrechtse primair onderwijs kent naast een drietal zeer grote schoolbesturen (> 20 scholen) veer-
tien kleine(re) schoolbesturen, van wie een groot deel éénpitter. Zowel dit grote aantal schoolbe-
sturen, als de diversiteit in de omvang van deze schoolbesturen maakt de uitvoering van het 
convenant ingewikkeld. Het kost veel moeite om de kleine besturen goed bij de uitvoering van 
het convenant te betrekken; de mate van betrokkenheid hangt af van de ‘span of control’ van de 
kleine besturen.  
 
Omdat de betrokkenheid van álle schoolbesturen belangrijk wordt gevonden – de convenants-
partijen streven naar gelijk optrekken tussen grote en kleine besturen – zijn in 2020-2021 diverse 
inspanningen gedaan om de kleine besturen beter te betrekken. Zo is er geïnvesteerd in het 
besturenoverleg, met een dagelijks bestuur. In het PO besturenoverleg is de aanpak en voort-
gang van het convenant een vast agendapunt. Daarnaast heeft de programmamanager PO de 
opdracht gekregen om te zoeken naar manieren – die niet tijdrovend, maar wel snel zijn – om de 
verbinding met de kleine(re) besturen beter te maken, in ieder geval op ‘cruciale’ momenten. De 
wens is om toegankelijk te zijn voor de kleine besturen en het contact persoonlijk te laten zijn, 
zodat ook de kleine besturen ‘de weg weten te vinden’. 
 
Complex is dat bij de éénpitters de schoolleider zowel managerial als bestuurlijk verantwoorde-
lijkheid is. Dat maakt hun betrokkenheid moeilijker; zij hebben niet de tijd en menskracht (onder-
steunende staf) om altijd en overal betrokken te zijn. Via bijpraatsessies is geprobeerd de kleine 
besturen beter op de hoogte te houden en door het instellen van een DB en het vaste agendapunt 
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in het besturenoverleg worden alle besturen nu wel actief geïnformeerd. De grote besturen ne-
men hierbij verantwoordelijkheid voor het collectief en dat wordt positief gewaardeerd.  
 
Echte betrokkenheid van de kleine besturen blijft volgens betrokkenen een dilemma. De grote 
besturen zijn ook huiverig om de middelen waarover zij wél beschikking hebben en kleine bestu-
ren en éénpitters niet, zomaar in te zetten en zo kleine besturen misschien te benadelen.10 
 
Betrokkenen geven aan dat het nog te vroeg is om te zien of de inspanningen die de afgelopen 
periode zijn gedaan er ook toe leiden dat de kleine(re) besturen bijvoorbeeld worden betrokken 
bij deelname aan werkgroepen. Wel zichtbaar zijn aanmeldingen van kleine(re) besturen voor de 
incompany opleidingen.  
 
2.3.5 Corona en NPO 

 
De coronasituatie heeft ook in 2021 geleid tot vertraging in de uitvoering van de aanpak. Dat heeft 
meerdere redenen: 
- De aandacht in de scholen voor corona nam de aandacht voor het lerarentekort ten dele weg. 

Andere zaken (online onderwijs, quarantainemaatregelen, protocollen, etc.) waren op dat mo-
ment urgenter. Bovendien kwam er ook veel extra werk op de scholen en schoolbesturen af 
door de plannen die moesten worden gemaakt voor het Nationaal Programma Onderwijs, Ex-
tra handen voor de klas en gelijke kansen. Dit heeft het po in de stad op een achterstand in 
de uitvoering van het convenant gezet. 

- In het verlengde van voorgaande punt, is de werkdruk als gevolg van corona sterk toegeno-
men. Betrokkenen benoemen dat ‘mensen op hun laatste benen lopen’ omdat ze al twee jaar 
met crisismanagement bezig zijn. 

- Daarnaast zorgden ook de beperkingen in het fysiek bij elkaar kunnen komen voor belemme-
ringen in de uitvoering. Niet alle activiteiten zijn even effectief op digitale werkwijze vorm te 
geven. 

 
Ondanks de belemmeringen wordt aangegeven dat ook de kansen worden gezien om aanpakken 
te versnellen en te versterken, bijvoorbeeld tussen anders organiseren, anders opleiden en NPO. 
Er ontstaat ook ruimte om dingen anders te (gaan) doen. Een groot vraagstuk is wel hóe die 
verbinding goed kan worden gemaakt. Betrokkenen geven aan dat dit vooraf en op bestuurlijk 
niveau is geagendeerd en besproken, maar dat er tegelijkertijd ruimte is om die verbinding nog 
meer en nog systematischer te maken. 
 
 

 
 

10  Bron: Zelfevaluatie. 
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3 Voortgezet onderwijs en middelbaar beroepsonderwijs 
 
 
 
In dit hoofdstuk gaan we in op de voortgang van de aanpak van het lerarentekort in het voortgezet 
onderwijs en middelbaar beroepsonderwijs. We geven eerst een korte beschrijving van de aan-
pak en focus en vervolgens beschrijven we (per schoolbestuur) de specifieke plannen en doelen, 
zoals weergegeven in de subsidieaanvragen (paragraaf 3.1). In paragraaf 3.2 staan de inzet en 
opbrengsten daarvan centraal; in eerste instantie per schoolbestuur, maar ook de overkoepe-
lende opbrengsten worden beschreven. Paragraaf 3.3 gaat in op de (overkoepelende) aandachts-
punten en het hoofdstuk wordt afgesloten met een vooruitblik in paragraaf 3.4. 
 
 
3.1 Beschrijving van de aanpak en focus 
 
Het Actieplan Utrecht Leert 2020-2022 is uitgewerkt in deelplannen per sector. In het deelplan 
voortgezet onderwijs en het deelplan middelbaar beroepsonderwijs wordt een beschrijving gege-
ven van de maatregelen waar op in wordt gezet in de periode 2020-2022. De focus in de aanpak 
Utrecht Leert ligt op drie actielijnen: (1) het aantrekken en behouden van onderwijstalent, (2) het 
opleiden en begeleiden in de school en (3) anders opleiden en anders organiseren. 
In het deelplan vo en mbo zijn de actielijnen uitgewerkt naar acties en ambities voor de korte en 
voor de middellange termijn. De hoofdlijnen zijn voor vo en mbo hetzelfde en zijn als volgt gefor-
muleerd: 
- Korte termijn: meer ruimte in wet- en regelgeving; 
- Korte termijn: veranderingen in het bevoegdhedenstelsel; 
- Korte termijn: opleiden en begeleiden van starters, zij-instroom en hybride leraren; 
- Korte termijn: extra inzet voor aantrekken en behouden van onderwijstalent; 
- Middellange termijn: anders organiseren; 
- Middellange termijn: anders opleiden. 
De specifieke maatregelen die benoemd worden onder de hoofdlijnen zijn in bepaalde gevallen 
toegespitst op de specifieke sector (vo of mbo), maar over het algemeen gaat het om de-
zelfde/soortgelijke acties en ambities.  
 
In de subsidieaanvragen heeft elk schoolbestuur en elke mbo-instelling zijn eigen vertaling ge-
maakt naar een concreet plan. Analyse van de plannen per schoolbestuur en mbo-instellingen 
wijst uit dat zowel binnen het vo als binnen het mbo de meeste aandacht in de subsidieaanvragen 
uitgaat naar het aantrekken en behouden van onderwijstalent en naar het opleiden en begeleiden 
in de school. Bijvoorbeeld het werven en begeleiden van zij-instromers (vo en mbo), het aantrek-
ken van hybride docenten (mbo), nieuwe inductieprogramma’s, meer begeleiding voor startende 
docenten, aangepaste begeleidingstrajecten voor verschillende soorten nieuwe docenten, oplei-
den en professionaliseren van schoolopleiders en werkplekbegeleiders, etc.  
 
Binnen de subsidieaanvragen van de verschillende schoolbesturen / mbo-instellingen is (veel) 
minder aandacht voor de actielijn anders opleiden en anders organiseren. Bij het schoolbestuur 
waar in de subsidieaanvraag wel expliciet aandacht is voor dit thema, is de uitvoering daarvan tot 
nog toe niet goed van de grond gekomen. De coronasituatie maakte het zeer lastig om sector-
overstijgend te werken. Daarnaast speelde (extra) werkdruk (voornamelijk als gevolg van corona) 
van directbetrokkenen hierin een rol. 
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Toch is er wel degelijk (breder) aandacht voor dit thema. Zo is ingestemd met het voorstel een 
haalbaarheidsonderzoek uit te gaan voeren met daaruit voortkomend het ontwerp en de accredi-
tatie van een nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding (zie hoofdstuk 4). Dit is onderdeel van de aan-
pak Utrecht Leert, maar staat wel los van de subsidieaanvragen die elk schoolbestuur (vo, mbo) 
heeft ingediend. 
Dat er in de subsidieaanvragen van de meeste schoolbesturen en mbo-instellingen gefocust 
wordt op een beperkt aantal actielijnen of activiteiten heeft ook te maken met de beschikbare 
middelen. Men kiest voor gerichte inzet om de middelen niet te laten verwateren. Geïnterviewden 
vanuit diverse schoolbesturen/mbo-instellingen geven aan dat er vanuit andere middelen vaak 
wel (ook) aandacht is voor de andere actielijnen die in de aanpak Utrecht Leert centraal staan. 
 
In de volgende paragraaf gaan we uitvoeriger in op de specifieke plannen en doelen van het vo 
en mbo, zoals weergegeven in de subsidieaanvragen. 
 
3.1.1 Vo 
 
NUOVO 
De subsidieaanvraag van NUOVO maakt deel uit van een overall aanpak opleiden en professio-
naliseren. Deze aanpak bestaat uit drie delen/doelstellingen, zoals hieronder weergegeven. De 
subsidieaanvraag Utrecht Leert richt zich volledig op de (hieronder genoemde) tweede doelstel-
ling van de overall aanpak: 
1. Opleiden en begeleiden in de school: in een partnerschap met de ULOA, met de lerarenop-

leidingen Archimedes (HU) en Graduate School of Teaching (UU) realiseert NUOVO een 
vorm van opleiden in de school, waarmee ze meer studenten de kans geven om in een reële 
praktijksetting opgeleid te worden tot een bevoegd docent. Het ontwerp hiervoor zal de ko-
mende jaren met steun van het keurmerk Aspirant Opleidingsschool worden doorontwikkeld 
en verder worden uitgewerkt. 

2. Talenten binden en boeien: inzet op gericht ‘inchecken’ (welkom heten) door inductie en on-
boarding. Een aanpak gericht op het samenbrengen van begeleiding van startende leraren 
en het onboardingsproces binnen de school (en NUOVO). 

3. Nascholing en professionalisering: betreft aandacht voor de zittende docenten, waarderen 
van aanwezig expertschap, ‘leven lang leren’ en loopbaanontwikkeling. Met als doel leraren 
te blijven binden aan het onderwijs in het algemeen en NUOVO Scholengroep in het bijzon-
der. 

 
De subsidiemiddelen worden ingezet voor inductie en onboarding. NUOVO wil de begeleiding 
van startende docenten en zij-instromers verbeteren en optimaliseren door middel van een twee-
jarige aanpak, waarin zij: 
1. breed en diepgaand onderzoek doet onder 200 leraren die de afgelopen vijf jaar gestart zijn; 
2. een pilot opzet in de nieuwe lichting startende docenten n.a.v. de onderzoeksresultaten; 
3. een datastructuur opzet (data over in-, door- en uitstroom); 
4. nascholing en professionalisering realiseert; 
5. onboarding processen op schoolniveau en scholengroepsniveau professionaliseert; 
6. alle opbrengsten uit deze doelstellingen borgt binnen HR-beleid. 
 
Naast bovenstaande activiteiten is NUOVO ook betrokken bij de zij-instroom campagne vanuit 
Utrecht Leert, het 1.000 lerarenonderzoek, het lerarenpanel en het kennisprogramma dat wordt 
georganiseerd.   
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De projectorganisatie van NUOVO bestaat uit een stuurgroep en een regiegroep (beiden met 
vertegenwoordigers van NUOVO, HU, UU). De regiegroep stuurt een werkgroep Inductie en on-
boarding en de projectleiders van de verschillende deelopdrachten aan.  
 
PCOU Willibrord 
PCOU Willibrord beschrijft in de subsidieaanvraag te willen inzetten op het voorkomen van uitval 
bij startende docenten en zij-instromers door de begeleiding te verbeteren en op het aantrekke-
lijker maken van het beroep door verruiming van de loopbaanmogelijkheden, binnen én buiten de 
eigen sector. Deze maatregelen moeten leiden tot meer leraren die uit eindelijk voor de klas ko-
men en blijven. Daarnaast wil men een structuur opzetten voor het werven en begeleiden van zij-
instromers. Binnen PCOU Willibrord zal ingezet worden op het maken van de verbinding tussen 
de activiteiten voor het PO en voor het VO. Waar mogelijk zal er ook gezamenlijk opgetrokken 
worden. Dit sluit aan bij de ambities van de organisatie rondom loopbaanontwikkeling en een 
betere verbinding tussen het PO en het VO. In dit kader richt men zich op het opzetten van een 
experiment met betrekking tot de brede basisbevoegdheid en op het opleiden van docentonder-
zoekers die met name op dit thema aan de slag zullen gaan. 
 
De in de subsidieaanvraag benoemde doelstellingen en in te zetten aanpak zijn als volgt: 
- Betere begeleiding(structuur) zij-instroom en startend docenten 
 Vergroten en verbeteren begeleidingscapaciteit: ontwerpen van trainingen (2 varianten) 

voor docentbegeleiders, werving en uitvoering van trainingstrajecten, ontwikkeling geza-
menlijke opleidings- en begeleidingsstructuur voor startend docenten, ontwikkeling maat-
werktraject m.b.t. zij-instromers ontwikkeld voor opleiding en begeleiding (waarvan beeld-
coaching onderdeel is). 

 Beeldcoaching: organiseren en uitvoeren training beeldcoach, werven van beeldcoaches, 
beschrijven van inzet beeldcoaches binnen de begeleidingsstructuur, evalueren begelei-
dingstructuur m.b.t. inzet beeldcoaches, aanpassen van de inzet van beeldcoaches binnen 
de begeleiding na evaluatie . 

 Lesson study: ontwerp en organisatie van vier trajecten Lesson Study, werving docenten, 
uitvoering van de trajecten onder begeleiding van procesbegeleider, evaluatie en imple-
mentatie in aanbod PCOU Willibrord Academie. 

- Ontwikkelen interne structuur voor werving zij-instroom, waarbij men inzet op het maken van 
een ontwerp voor de werving van zij-instromers in aansluiting op de activiteiten die plaatsvin-
den op stedelijk niveau. 

- Veranderingen in het bevoegdhedenstelsel 
 Experiment brede docent waarbij vier docenten gedurende één schooljaar twee dagen per 

week ingezet kunnen worden in een andere sector: ontwerpen van een experiment brede 
docent, werving deelnemers voor experiment brede docent, uitvoering experiment inclusief 
begeleiding en onderzoek, opstellen verslag experiment brede docent. 

 Docent onderzoekers brede bevoegdheid PO – VO – GO: werven van onderzoeksdocen-
ten, ontwerp opleiding onderzoeksdocent, uitvoering opleiding docent onderzoekers en on-
derzoek (incl. uitvoering en begeleiding onderzoeken), opstellen rapport docent onderzoe-
kers brede bevoegdheid. 

 Netwerk Schoolopleiders PO – VO – GO: organisatie van twee verkennende bijeenkom-
sten rondom thema brede basisbevoegdheid met het netwerk schoolopleiders en opstellen 
plan lerend netwerk schoolopleiders, uitvoering plan lerend netwerk schoolopleiders PO-
VO-GO PCOU Willibrord. Binnen dit netwerk wordt er kennis en ervaring gedeeld rondom 
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het experiment brede bevoegdheid. De netwerken bestaan al, maar doel is om de verbin-
ding tussen de sectoren te realiseren. 

 
PCOU Willibrord voert het project uit in samenwerking met de partners HU Instituut Archimedes, 
UU Graduate School of Teaching en de Marnix Academie. De reeds bestaande samenwerking 
tussen de genoemde partners wordt geïntensiveerd. In de uitvoering van het project wordt aan-
gesloten bij de organisatiestructuur van het partnerschap (aspirant opleidingsschool). 
 
3.1.2 Mbo 
 
De plannen van de mbo-instellingen zijn in samenwerking tot stand gekomen. De mbo-instellin-
gen delen een gezamenlijke ambitie: kennis delen en uitbouwen om stapsgewijs vorm te geven 
aan verdergaande samenwerking op het gebied van Opleiden in de school. Ingezet wordt op: 
- opleiden en begeleiden van docenten in opleiding voor het beroepsonderwijs; 
- begeleiding van zij-instromers en hybride docenten; 
- professionaliseren van de begeleiding van deze docenten; 
- uitvoeren van praktijkgericht onderzoek gericht op onderwijsontwikkeling van vak en beroep; 
- professionalisering van docenten in het kader van een leven lang leren.  
 
Om de ambitie te realiseren voeren de vier mbo-instellingen in Utrecht gezamenlijke activiteiten 
uit, maar zetten zij ook zelfstandig in op verdere ontwikkeling. Benoemd wordt dat beide sporen 
nodig zijn, omdat de mbo-instellingen in een verschillende ontwikkelingsfase zitten met opleiden 
in de school en ook qua profiel van elkaar verschillen. Wel wordt steeds geprobeerd de verbinding 
te zoeken: ‘hoe kunnen we elkaar versterken en waarin kunnen we samen optrekken’. 
De plannen van de mbo-instellingen zijn op hoofdlijnen als volgt: 
- MBO Utrecht wil samen met de HU toewerken naar een gecertificeerde opleidingsschool;  
- GLU en Nimeto richten hun plan op instroom van mensen uit de creatieve sector, vergelijkbaar 

met hybride docenten, en op de groep praktijkbegeleiders in de leerbedrijven;  
- ROC Midden Nederland heeft ervaring met een gecertificeerde Opleidingsschool samen met 

de HU. Zij richt zich op het verder uitbouwen van de Opleidingsschool voor docenten met een 
andere achtergrond en leervraag, zoals zij-instromers en hybride docenten. Deze nieuwe ex-
pertise wordt gedeeld met de andere mbo-instellingen. 

 
MBO Utrecht 
MBO Utrecht benoemt in de subsidieaanvraag concreet de volgende hoofddoelstellingen: 
1. Opstellen van een gedeelde visie op Samen Opleiden en Professionaliseren voor/binnen 

MBO Utrecht en deze visie implementeren en verduurzamen in de organisatie. 
2. Versterken van de structuur en cultuur van samen opleiden en professionaliseren binnen 

MBO Utrecht en in de regio Utrecht. 
3. Het worden van een landelijk erkende (aspirant) opleidingsschool als kwaliteitsimpuls voor 

de eigen organisatie, (aankomende en zittende) docenten, stagiaires en voor de onderwijs-
belofte aan onze studenten. Deze derde doelstelling ziet MBO Utrecht als een uitvloeisel van 
de eerste twee doelen. 

 
MBO Utrecht heeft een projectleider aangesteld voor het aanjagen van de activiteiten. De pro-
jectleider geeft sturing aan de projectgroep (met schoolopleiders van MBO Utrecht en een insti-
tuutsopleider van de HU) die verantwoordelijk is voor ontwikkeling van de visie, voor de vertaling 
naar de praktijk, voor aanscherping van de visie op basis van de praktijk en voor het voorbereiden 
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van de aanvraag voor certificering tot opleidingsschool. Middels overleggen is er een link tussen 
de projectleider/-groep, HR-adviseurs en CvB. 
De projectleider informeert de directeuren van de academies over de voortgang en betrekt hen 
bij de uitvoering. In de reguliere voortgangsgesprekken tussen CvB en betreffende academies 
zijn de afspraken over stagiaires en werkplekbegeleiders onderwerp van gesprek. De insteek is 
dat op deze wijze Samen Opleiden en professionaliseren ingebed wordt als onderdeel van inte-
graal management (sturingsfilosofie van MBO Utrecht).  
 
ROC Midden Nederland 
ROC Midden Nederland richt zich in haar subsidieaanvraag op het opleiden, professionaliseren, 
binden en boeien van met name nieuwe groepen (aankomende) docenten, zoals zij-instromers, 
hybride docenten en andere collega’s met een sterke binding met de beroepspraktijk. Deze 
‘nieuwkomers’ in het onderwijs beschikken, zo wordt benoemd, over andere competenties en 
vragen een andere begeleiding dan de collega’s die net van de lerarenopleiding komen. Daar-
naast wil ROC Midden Nederland DIO’s (docenten in opleiding) vanuit de lerarenopleidingen 
(nog) meer mogelijkheden bieden om zich te ontwikkelen en door te groeien binnen de school. 
Concreet gaat het om de volgende doelstellingen: 
- Versterken van de structuur en cultuur van samen opleiden in de school: gericht op a) inves-

teren in verbreding Opleidingsschool zodat startende docenten, zij-instromers en hybride do-
centen op maat worden begeleid, b) flexibele maatwerk-trajecten voor zij-instromers en hy-
bride docenten. 

- Vergroten van passende begeleidingscapaciteit: inzet op a) uitbreiding van het aantal werk-
begeleiders, b) goed werkgeverschap door begeleiders tijd en ruimte te geven voor persoon-
lijke begeleiding van docenten in opleiding, c) professionaliseringprogramma werkbegeleiders 
met onderzoeksgericht en coachend begeleiden, d) professioneel introductieprogramma voor 
startende docenten. 

- Versterken van de structuur en cultuur van samen opleiden en professionaliseren in de stad 
Utrecht: gericht op a) versterken van het partnerschap tussen scholen, schoolbesturen en 
lerarenopleidingen, b) vormen van een stuurgroep Opleiden in de school van opleidingsscho-
len en Hogeschool Utrecht, c) samen vormgeven van professionaliseringsprogramma’s, col-
lectieve bijeenkomsten van schoolopleiders, instituutsopleiders en werkbegeleiders. 

Aanvullend wordt ook ingezet op het binden en boeien van DIO’s aan het mbo-onderwijs. Aanlei-
ding voor deze inzet is dat het aantal DIO’s wat terugliep. 
De aanpak is gericht op de volle breedte van het ROC. Er zijn in praktijk wel meer PDG’ers (= zij-
instromers) in de Zorg en op de Tech campus, waardoor op de trainingen meer begeleiders van 
deze campussen afkomen.  
 
De coördinator Samen Opleiden in de School is verantwoordelijk voor de uitvoering van de acti-
viteiten in het plan. Hierbij wordt samengewerkt met een team van schoolopleiders, werkbegelei-
ders, de coördinator van de HU en instituutsopleiders. Daarnaast is de directeur HRM betrokken 
als ‘linking pin’ tussen de verschillende betrokkenen op bestuurlijk niveau van ROC MN. 
 
Nimeto 
Nimeto richt zich op het binden van vakmensen aan haar onderwijs. In de subsidieaanvraag wordt 
beschreven dat ze dat willen doen door: 
- actief op zoek te gaan naar creatieve professionals die bij Nimeto als docent aan de slag 

willen. Nimeto zet in op het aantrekken van 2,8 hybride docenten en minimaal 5 vakspecialis-
ten. 
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- in te zetten op het verhogen van de pedagogisch didactische vaardigheden van deze instro-
mers door minimaal twee keer per jaar de ‘startset’ pedagogisch didactische vaardigheden, 
aan te bieden. 

- de band met het bedrijfsleven te versterken door de ‘startset’ pedagogisch didactische vaar-
digheden ook aan praktijkopleiders in het bedrijfsleven aan te bieden. 

- de startende hybride docenten in aanvulling op de ‘startset’ een begeleidingsprogramma aan 
te bieden dat wordt uitgevoerd door buddy’s (werkbegeleiders). Hiermee verwacht Nimeto in-
stromers te kunnen behouden. 

- de instromers met hun versterkte expertise en kennis van actuele ontwikkelingen een bijdrage 
te laten leveren aan de kwaliteit van ons onderwijs. Daartoe bevraagt Nimeto creatieve pro-
fessionals actief op suggesties voor actualisatie van het onderwijs. Jaarlijks worden minimaal 
twee suggesties gehonoreerd (bv. via uitbreiding bestaande aanbod keuzedelen, projecten-
voorstel, themalessen). 

 
Binnen Nimeto wordt het project gestuurd door een projectgroep, bestaande uit een procesleider 
(aanspreekpunt, aanjager en monitoring project), HR-adviseur (inhoudelijk deskundige werving, 
training, personeelstekort), teamleider/opleidingsmanager (inhoudsdeskundige van de opleiding) 
en stagecoördinator. De projectleden komen periodiek bij elkaar en bespreken de voortgang. 
 
GLU 
Het Grafisch Lyceum Utrecht zet in de periode 2020-2022 in op het vergroten van de betrokken-
heid van vakmensen in het onderwijs, door zich te profileren als aantrekkelijk werkgever. Doel, 
zoals benoemd in de subsidieaanvraag, is om door middel van een pilot met de inzet van externen 
(zoals stagebegeleiders) hybride docenten aan te trekken. Het GLU biedt instromers een oplei-
dingsprogramma aan gericht op onder andere pedagogisch didactische vaardigheden. Tevens 
zetten ze zich in op de ontwikkeling van een introductieprogramma met een buddy systeem, in-
tervisie en coaching voor startende medewerkers.  
Door het uitbreiden van netwerkactiviteiten gericht op het faciliteren van ontmoetingen (bijv. aan-
bieden lezingen, verzorgen bedrijvendagen) wil het GLU dat vakmensen de instelling leren ken-
nen als aantrekkelijke werkgever. Vakmensen kunnen door het inbrengen van hun expertise en 
kennis van de actuele ontwikkelingen in de sector bijdragen aan het versterken van (de kwaliteit 
van) het onderwijscurriculum van het GLU. 
Concreet gaat het om de volgende projecten: 
- Vergroten inzet en kwaliteit hybride docenten: gericht op a) uitbreiden introductieprogramma 

met een startkit pedagogische didactische vaardigheden, b) werkbare constructies en rollen 
in de organisatie opzetten waar hybride docenten ingezet kunnen worden, c) vergroten van 
het aantal hybride docenten in het onderwijs en voor vervangende stage, d) deelname hybride 
docenten aan PDG-light, e) actief benaderen van alumni voor betrokkenheid bij het onderwijs. 

- Ontwikkelen kweekvijver van hybride docenten door stevig netwerk op te bouwen: gericht op 
a) een online scholingsaanbod aan stagebegeleiders van leerbedrijven op het gebied van 
communicatie met studenten of begeleiding van studenten met een zorgvraag, b) onderzoek 
naar uitleen (of stage) van docenten naar de branche/beroepspraktijk, c) verstevigen link met 
het bedrijfsleven, d) verzorgen van lezingen over ontwikkelingen in de branche, e) organiseren 
van een bedrijvendag 

 
Binnen het GLU wordt een projectteam ingezet voor de periode 2020-2022 bestaande uit een 
vertegenwoordiger P&O, teamleider en een projectleider vanuit Onderwijsontwikkeling. Daar-
naast is er een klankbordgroep met docenten binnen de vakdiscipline. Voor de bedrijvendag en 
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activiteiten voor alumni is er een aparte werkgroep. De lezingen en trainingen voor het netwerk 
worden verzorgd vanuit de GLU-academy. 
 
In de volgende paragraaf gaan we dieper in op de inspanningen die in de periode 2020-2022 zijn 
geleverd en de opbrengsten daarvan. Vervolgens bespreken we in paragraaf 3 een aantal (over-
koepelende) aandachtspunten in de organisatie en uitvoering van de aanpak. 
 
 
3.2 Inzet en opbrengsten 
 
In het algemeen lukt het redelijk goed om uitvoering te geven aan de plannen. Betrokkenen zijn 
over het algemeen enthousiast over de aanpak en de resultaten van de inzet. Wel is de impact 
van corona zichtbaar in dat de uitvoering op onderdelen vertraging heeft opgelopen. Sommige 
meer intensieve activiteiten zijn niet altijd goed van de grond gekomen. Dat geldt ook voor activi-
teiten die sectoroverstijgend zijn. 
 
3.2.1 Vo 
 
NUOVO 
Door NUOVO zijn de, in de subsidieaanvraag omschreven, activiteiten opgepakt en in uitvoering 
genomen. Door de coronacrisis is de planning echter erg onder druk komen te staan en is er 
vertraging opgetreden, met name bij de activiteiten waar de betrokkenheid van scholen benodigd 
is (scholen hadden andere prioriteiten). De middelen zijn onder andere ingezet voor een extern 
onderzoek naar de grote uitstroom van (startende) leerkrachten en zij-instromers (wat zijn oorza-
ken van de uitstroom, hoe kan uitstroom voorkomen worden). Daarnaast heeft NUOVO met de 
middelen ingezet op het opstarten van een professionele leergemeenschap, waarin de schoolop-
leiders van de vijftien scholen van NUOVO samenkomen. Eén schoolopleider is trekker van deze 
leergemeenschap en heeft daar ook tijd en ruimte voor gekregen. In de professionele leerge-
meenschap zijn de schoolopleiders aan de slag gegaan met vragen als: wat is onze opdracht, 
wat is onze taak, waar lopen we tegenaan, wat zijn belemmeringen, waar zit onze verbinding en 
kracht. Hier zijn twee opdrachten uit voortgevloeid: 1) een opdracht die zich richt op de automa-
tiseringskant (veel administratieve ballast bij schoolopleiders en er is winst te behalen door een 
automatiseringsslag te maken en bepaalde afspraken aan elkaar gelijk te trekken), 2) een op-
dracht gericht op het in beeld brengen van best practices in de vijftien scholen op het terrein van 
inductie en begeleiding van startende docenten en zij-instromers. De bedoeling is om de uitkom-
sten van laatstgenoemde opdracht samen te voegen met de resultaten van het (hierboven be-
noemde) externe onderzoek naar de grote uitstroom van (startende) leerkrachten en zij-instro-
mers en te vertalen naar een pilot en een kwalitatieve standaard die in alle NUOVO-scholen gaat 
gelden en die duidelijk maakt wat je als startende leerkracht bij NUOVO kunt verwachten aan 
begeleiding. In het interview is benoemd dat de onderzoeksresultaten in de zomer 2022 geana-
lyseerd zouden worden en deze vervolgens te verwerken in/vertalen naar een pilot, die in het 
najaar 2022 zou kunnen gaan draaien.  
Bovenstaande activiteiten zijn met enige vertraging uitgevoerd. De activiteiten gericht op het pro-
fessionaliseren van onboarding processen op schoolniveau en scholengroepsniveau zijn (wel) 
uitgevoerd conform planning. Deze activiteiten zijn uitgevoerd door het HRM-team van NUOVO. 
Doordat NUOVO hiervoor niet afhankelijk was van de scholen, had de coronacrisis minder invloed 
op de planning. De activiteiten waren erop gericht NUOVO beter ‘in de etalage te zetten’ en 
nieuwe medewerkers goed welkom te heten. Er is gezorgd voor een welkomstpakket, voor 
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toegankelijkheid van informatie over de arbeidsvoorwaardelijke context, duidelijkheid over wat 
nieuwe medewerkers kunnen verwachten, waar ze een beroep op kunnen doen, etc. Het project 
is afgerond en in de bestaande organisatie ingebed.  
 
Overige opbrengsten 
Naast de concreet bereikte resultaten noemt NUOVO als belangrijke opbrengst de verantwoor-
delijkheid, het eigenaarschap, de commitment en de bereidheid om samen te leren en samen te 
werken die bij de betrokken medewerkers van NUOVO en de scholen te zien is. Ondanks de 
beperkingen als gevolg van de coronacrisis is het hen toch gelukt om het thema inductie op de 
agenda te zetten en houden (‘de mensen maken het verschil’). Andere belangrijke opbrengst is 
het gezamenlijk opdrachtgeverschap van NUOVO en Willibrord bij het externe onderzoek naar 
de uitstroom van (startende) leerkrachten en zij-instromers. De samenwerking tussen NUOVO 
en Willibrord – twee heel verschillende besturen met een andere bestuursvisie – is er heel lang 
niet geweest. Nu is er weer contact over het onderzoek, de resultaten daarvan en over wat de 
besturen met de uitkomsten gaan doen.       
 
Buiten de subsidieaanvraag om wordt door NUOVO onder andere ook ingezet op het Opleidings-
huis, waarbinnen gezamenlijk met de opleidingsinstituten ingezet wordt op het verbeteren van de 
opleiding. De opleiding sluit nu, volgens de gesproken betrokkenen, niet in voldoende mate aan 
bij wat de praktijk in toenemende mate vraagt. De praktijk vraagt om een ander type leerkracht. 
Die leerkrachten moet je, volgens betrokkenen, als school zelf opleiden. Dat gebeurt binnen het 
Opleidingshuis (bij Willibrord heet het Samen Opleiden). Uniek aan dit concept is volgens de 
gesproken betrokkenen dat het samen opleiden met de HU en UU is geïntegreerd in de scholen 
van NUOVO. Dit concept is nog volop in ontwikkeling en men leert met elkaar. 
 
Willibrord 
Binnen Willibrord zijn de meeste activiteiten gericht op het realiseren van een betere begelei-
ding(structuur) zij-instroom en startend docenten volgens planning uitgevoerd, maar niet altijd in 
de breedte zoals beoogd. De opleidingstrajecten voor docentbegeleiders zitten vol en zijn uitge-
voerd. Ook zijn twee werkgroepen gestart met medewerkers van de organisatie en medewerkers 
van de opleidingspartners. Een werkgroep is gericht op inductie van de reguliere startende do-
cent. Daar wordt gezamenlijk een kader ontwikkeld voor hoe een inductieperiode eruit zou moe-
ten zien en welk aanbod daarin centraal en op schoolniveau aangeboden moet gaan worden. De 
andere werkgroep is bezig met zij-instromers en bestaat uit een gemixte groep van opleidings-
partners en mensen van de organisatie. Ze houden zich hier met dezelfde vraagstukken bezig 
maar dan voor zij-instromers. Hierin worden ook de oriëntatie- en matchingsfase van zij-instro-
mers meegenomen. Ook de trainingen voor docentbegeleiders lopen: ze zijn in 2021 ontwikkeld 
en er zijn meerdere groepen gestart. Docenten vanuit tekortvakken worden daarin ook betrokken. 
Het streven is om voor elke sectie iemand opgeleid te hebben. Dit gaat op de ene school beter 
dan de andere school. Het (actieve) netwerk van schoolopleiders is hierin helpend, zij spelen een 
grote rol in de vormgeving op schoolniveau en het meekrijgen van de mensen in de scholen. Door 
corona zijn sommige activiteiten wel met vertraging uitgevoerd. De training en inzet voor beeld-
coaching is op de scholen die daar al mee bezig waren geïntensiveerd. Het lukt nog niet om ook 
andere scholen mee te krijgen. Dat heeft vooral te maken met de intensiteit van het traject (op-
leidingstraject, maar ook de visieontwikkeling en inbedding van beeldcoaching) in combinatie met 
de werkdruk op de scholen. Ondanks de steun voor de aanpak, ook binnen de scholen, heeft het 
ontwerp en de organisatie van trajecten Lesson Study vertraging opgelopen en zijn de trajecten 
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(in het voorjaar 2022) nog niet gestart. Ook dit heeft te maken met de intensiviteit van de trajecten. 
Streven is wel om dit binnen het kalenderjaar 2022 alsnog af te ronden.  
 
In het ontwikkelen van een interne structuur voor werving zij-instroom zijn drie fases te onder-
scheiden: de oriëntatiefase, de matchingsfase en de opleidings-/begeleidingsfase. De inductie-
werkgroep heeft zich bezig gehouden met de opleidings-/begeleidingsfase, in het bijzonder de 
mogelijkheden voor maatwerk. Voor de andere twee fases probeert men te leren van de aanpak 
in het po. Ondanks de verschillen tussen po en vo in het type docent, is de verwachting dat daar 
ontwikkelde zaken met aanpassingen ook voor het vo geschikt kan worden gemaakt.  
 
De plannen rondom veranderingen in het bevoegdhedenstelsel – het experiment brede bevoegd-
heid komen lastig tot stand. Door corona was er geen uitwisseling van mensen mogelijk waardoor 
activiteiten niet van de grond zijn gekomen. De interesse vanuit de sectoren is groot, maar zowel 
corona, het bestaande tekort in het po en de werkdruk die dit geeft, belemmeren in de uitvoering. 
Het onderzoeksdeel rondom de overgang po-vo en het brede onderwijs met docent onderzoekers 
loopt wel. In oktober 2021 is een groepje docentonderzoekers gestart dat overstijgend onderzoek 
doet naar thema’s als pedagogisch/didactisch handelen, klassenmanagement en differentiatie.  
 
Doordat het experiment niet tot stand is gekomen, zijn aanpassingen gedaan om de middelen 
toch goed te besteden. Leiderschapsontwikkeling is benoemd als pijler: voor zowel schoolleiders 
als voor het middenmanagement worden opleidingen en trainingen verzorgd gericht op leider-
schapsvaardigheden en werving en selectie (bv. voeren van selectiegesprekken).   
 
Overige opbrengsten 
Naast de activiteiten die zijn uitgevoerd binnen de subsidieaanvraag, worden ook buiten de sub-
sidie om activiteiten uitgevoerd gericht op de aanpak van het lerarentekort. Op het thema werving 
en selectie is een verkenning gaande. Dat werd eerst voornamelijk op schoolniveau opgepakt, 
maar verschuift naar het stichtingsniveau. Voor het thema opleiden in de inductiefase heeft Willi-
brord een subsidie van OCW gekregen gericht op opleiden in de school. In 2019-2020 is binnen 
de aanpak Utrecht Leert gewerkt aan het ontwikkelen van de gezamenlijke opleidingsinfrastruc-
tuur. Dat heeft geleid tot een aanvraag om opleidingsschool te worden. Willibrord is nu aspirant-
opleidingsschool. Met de OCW-subsidie wordt het opleidingsdeel gericht op studenten uitgevoerd 
(en met de subsidie in de aanpak Utrecht Leert de inductie fase).  
 
Over het algemeen wordt door de geïnterviewden van Willibrord benoemd dat de uitvoering re-
delijk goed loopt, mede omdat de aanpak in vergelijking met het po beter te overzien is: de aanpak 
is planmatiger, van kleinere omvang en de scholen (schoolleiders) hebben een belangrijke rol in 
de aanpak. Daardoor sluit de aanpak ook goed aan op de behoefte. Dit geloof in het plan en de 
motivatie om daar uitvoering aan te geven worden benoemd als succesfactoren in de aanpak. 
Ook de vormgeving van de aanpak, met een stevig netwerk van schoolopleiders is volgens be-
trokkenen een belangrijke succesfactor. Er is op dat niveau veel sprake van uitwisseling tussen 
de scholen, maar door de centrale rol van schoolopleiders kan ook de verbinding richting de 
scholen worden gemaakt en de behoefte van onderop worden opgehaald. Daarnaast wordt be-
noemd dat er sprake is van een goede verbinding tussen het netwerk van schoolopleiders en de 
eigen academie. Volgens betrokkenen is dat een belangrijke manier waarop wordt gestuurd op 
een integrale aanpak binnen het eigen bestuur.  
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Opbrengsten in kennisdeling en kennisontwikkeling 
Hiervoor is al de meerwaarde van het netwerk van schoolopleiders (op stichtingsniveau) be-
noemd in de kennisdeling en -ontwikkeling. Maar ook op andere niveaus is sprake van afstem-
ming en kennisdeling: 
- Met NUOVO is inmiddels sprake van goede afstemming, zowel bestuurlijk als op stafniveau. 

Deze samenwerking heeft zich in 2020-2021 positief ontwikkeld. Ondanks de verschillen in de 
culturen en werkwijze van beide scholengroepen wordt – in een open cultuur – afgestemd en 
uitgewisseld waar dat nuttig en relevant is.  

- Buiten Utrecht Leert wordt de uitwisseling in het netwerk van aspirant opleidingsscholen als 
inspirerend benoemd. Er wordt aangegeven dat dit ook weer helpt in de vormgeving van de 
eigen aanpak.  

- Er wordt geprobeerd om de po-scholen binnen de eigen stichting aan te haken bij de aanpak 
in het vo (en andersom) om op die manier van elkaar te kunnen leren. 

- Mede doordat Willibrord nu aspirant-opleidingsschool is, zijn de lerarenopleidingen heel be-
trokken in de aanpak, van bestuurders tot de werkgroepen (vanuit aspirant opleidingsschool). 
Betrokkenen benoemen ook het gevoel van gezamenlijke verantwoordelijkheid. 
 

3.2.2 Mbo 
 
MBO Utrecht 
MBO Utrecht heeft, in het kader van de in de subsidieaanvraag omschreven doelen, verschillende 
lijnen uitgezet en activiteiten uitgevoerd. Door de coronamaatregelen konden sommige activitei-
ten (zoals netwerkbijeenkomsten) geen doorgang vinden en liepen andere activiteiten wat vertra-
ging op, omdat er veel van docenten gevraagd werd en zij andere prioriteiten hadden. Men ziet 
de vertraging niet als een groot probleem; ‘zorgvuldigheid gaat vóór snelheid’. 
 
In het kader van de eerste doelstelling – gericht op het opstellen van een gedeelde visie op Sa-
men Opleiden en Professionaliseren voor/binnen MBO Utrecht en het implementeren en verduur-
zamen van deze visie in de organisatie – zijn de volgende stappen gezet:  
- Er is een visie ontwikkeld en neergezet gericht op Samen Opleiden en Professionaliseren, 

rollen van de verschillende betrokkenen zijn omschreven, procedures zijn verhelderd, activi-
teiten in dit kader zijn beter ingebed/ingekaderd. Het belang van de visie is merkbaar binnen 
de organisatie. 

- Het programma ‘startende docenten’ is geïntensiveerd en is nadrukkelijk onderdeel van de 
doorgaande lijn: stagiaire – startende docent – ervaren docent.  

- Er is een kenniscarrousel opgezet voor eerstejaars studenten van de HU, waarin studenten 
in duo’s in verschillende academies rondkijken, rondlopen en proeven aan het mbo.  

- Nog niet alle werkplekbegeleiders waren gecertificeerd. Daar is versneld op ingezet. 
- De samenwerking met de HU is geïntensiveerd. Er zijn wekelijks intervisiemomenten met de 

stagiaires. Voorheen deed de HU deze intervisiemomenten alleen, maar nu doen de HU en 
MBO Utrecht dat samen. 

- MBO Utrecht heeft samen met de HU het PDG-traject aangepast en zet tevens in op het 
bieden van een ‘mbo-mindset’ (hoe werkt het mbo) aan PDG’ers.  

- MBO Utrecht en de HU kijken steeds meer samen naar plaatsing van mensen (wie is waar op 
de beste plek, als nodig begeleiding naar een andere plek) en naar de werkopdrachten die 
studenten maken. 

- Gesprekken met directeuren van de academies over het belang van Samen Opleiden zijn 
geïntensiveerd. Schoolopleiders wijzen directeuren nadrukkelijker op het belang van 
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studenten/stagiaires in de academies en er is sprake van afstemming over streefcijfers ten 
aanzien van het aantal stagiaires dat directeuren jaarlijks opnemen. Streefcijfers ten aanzien 
van het aantal opleidingsplaatsen waren ten tijde van de coronamaatregelen lastig te realise-
ren. 

Over de tweede doelstelling – gericht op het versterken van de structuur en cultuur van samen 
opleiden en professionaliseren in de regio Utrecht – zijn de gesproken betrokkenen (zowel op 
bestuurlijk niveau, stafniveau als uitvoerend niveau) enthousiast. Er is goed contact tussen de 
bestuurders en projectleiders van de verschillende mbo-instellingen in de regio. Ideeën en plan-
nen worden met elkaar gedeeld, men denkt na over gezamenlijke activiteiten en trekt bij verschil-
lende activiteiten gezamenlijk op. De samenwerking is echt versterkt. De gezamenlijke bijeen-
komsten (bijv. netwerkbijeenkomst, ‘beroepsproducten dag’) die in dit kader op de planning ston-
den, hebben door corona nog niet of later dan gepland plaatsgevonden. 
 
De inzet heeft nog geen concrete opbrengst in de zin dat MBO Utrecht een landelijk erkende 
(aspirant) opleidingsschool is, maar er hebben belangrijke voorbereidende activiteiten plaatsge-
vonden en in de cultuur van MBO Utrecht is volgens de gesproken betrokkenen inmiddels veel 
veranderd. Door de inzet van een projectleider, die zich specifiek richt op het traject Samen Op-
leiden en Professionaliseren, krijgt het thema aandacht en komt het voortdurend terug op ver-
schillende tafels en agenda’s. Dat is cruciaal en heeft een cumulerend effect in de bekendheid 
en zichtbaarheid van het thema. De projectleider zoekt de samenwerking met relevante betrok-
kenen intern en extern. De schoolopleiders van MBO Utrecht en de instituutsopleider van de HU 
komen regelmatig samen om concrete plannen en afspraken te maken (wie zijn we, wat willen 
we, wat vinden we belangrijk, hoe kunnen we elkaar vinden). Dit heeft ertoe geleid dat ‘school-
opleider’ nu geen losse functie meer is, maar dat de schoolopleiders en instituutsopleider nu sa-
men één geheel vormen en zich ook een team voelen (dit benadrukken zij ook zelf). Door de 
goede samenwerking tussen MBO Utrecht en de HU lukt het om de schoolopleiders verder te 
professionaliseren. Schoolopleiders krijgen de aandacht, tijd en ruimte benodigd om verbeter-
stappen te kunnen zetten. Men geeft aan dat ‘de basis staat’ en dat men van hieruit verder kan 
gaan bouwen.  
 
ROC Midden Nederland 
ROC Midden Nederland heeft ingezet op verschillende activiteiten om de doelstellingen te reali-
seren. Voor de doelstelling gericht op het versterken van de structuur en cultuur van samen op-
leiden in de school lag de focus op het opleiden en begeleiden van DIO’s en op de inductie en 
begeleiding van startende docenten, zij-instromers, instructeurs en hybride docenten. Doel was 
om 75 personen de begeleiden (naast 180 DIO’s). Het volgende is gerealiseerd: 
- Door corona zijn zowel de planning en de aantallen losgelaten. Er is gekozen om meer maat-

werk in te zetten in plaats van trajecten voor grotere groepen. Daardoor kon beter worden 
aangesloten op wat wél kon en wat mensen wél wilden. In principe kan elke startende do-
cent/DIO/hybride docent met een vraag rondom begeleiding ook deelnemen aan een activiteit 
of traject. 

- De samenwerking met de HU is geïntensiveerd, versterkt en verbeterd. Er zijn samen met de 
HU trainingen ontwikkeld, vernieuwd en verbeterd. Verschillende werkgroepen zijn opgestart 
om de samenwerking op te pakken op onderdelen. Bv. rondom training voor werkbegeleiders 
en een traject voor PDG’ers. Dit loopt en gaat steeds beter. Trajecten worden steeds opnieuw 
geëvalueerd en aangepast, zodat het blijft aansluiten op de behoefte. De inspanningen die 
zijn gedaan om de samenwerking te verbeteren hebben geleid tot meer betrokkenheid van de 
HU, meer uitwisseling met andere colleges en breder georganiseerde vormen van 
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samenwerking (bv. niet per college, maar overkoepelend). De HU start ook met een aantal 
onderzoeken in samenwerking met colleges van ROC Midden Nederland (bv. Student-Tea-
cher Journey) en gaat onderzoeken hoe een inductietraject voor PDG’ers eruit zou moeten 
zien. 

- Een congres voor starters kon vanwege de coronamaatregelen niet doorgaan. In plaats daar-
van zijn kleinschalige bijeenkomst/ontmoetingen georganiseerd voor startende docenten via 
(online) workshops. Ook op andere (online) manieren wordt geprobeerd de behoefte van jonge 
collega’s op te halen. Het informele aspect was door corona echter niet realiseerbaar. 

De inzet en opbrengsten gericht op het vergroten van passende begeleidingscapaciteit zijn: 
- Er zijn diverse stappen gezet in de professionalisering van schoolopleiders en werkbegelei-

ders. Voornamelijk onlinebijeenkomsten gericht op gespreksvoering en coaching van DIO’s. 
Ook informatiebijeenkomsten voor begeleiders van PDG’ers gericht op het bieden van goede 
begeleiding. Dit gebeurt meerdere malen per jaar om beter aan te sluiten op de PDG-momen-
ten (3x per jaar). 

- Doorontwikkeling van programma’s: het inductieprogramma is aangepast op basis van de uit-
komsten van enquêtes onder startende docenten. Er is ingezet op een diverser aanbod en 
parallelbijeenkomsten. Young ROC MN is bij dit inductieprogramma betrokken. Bij Startbaan 
is een traject gestart met inzet van beeldcoaching voor startende docenten.  

In het versterken van de structuur en cultuur van samen opleiden en professionaliseren in de stad 
Utrecht zijn de volgende inspanningen gedaan: 
- De subsidieaanvraag beschrijft het plan om een stuurgroep Opleiden in de school te ontwik-

kelen. Er zijn enkele overleggen geweest, maar nog zonder MBO Utrecht, omdat het verschil 
in Opleidingsschool tussen ROC Midden Nederland en MBO Utrecht nog te groot is. Bestuur-
lijk is er daarom nog geen reden om hen in stuurgroep aan te haken. Er zijn wel warme con-
tacten en overleg op ambtelijk/stafniveau. Dit is ontstaan door Utrecht Leert. Op uitvoerend 
niveau (met bv schoolopleiders) is afgesproken om schoolopleiders ook aan elkaar te koppe-
len. Dat is nog niet gebeurd, in 2022 wordt een nieuwe poging ondernomen.  

In het binden en boeien van DIO’s wordt nagegaan of DIO’s van met meerdere lerarenopleidingen 
kunnen worden geworven, in ieder geval voor de tekortvakken.  
 
ROC Midden Nederland voert binnen het gezamenlijke plan van de mbo-scholen een traject voor 
de hybride professional (voorheen: PDG-light traject) uit waar de andere mbo-instellingen ook 
gebruik van kunnen maken. Ondanks gedane inspanningen om ook hybride docenten vanuit de 
andere mbo’s te werven, zijn in 2021-2022 alleen hybride docenten van ROC Midden Nederland 
met het traject gestart. Een tweede gezamenlijke activiteit was een congres rondom opleiden en 
professionaliseren, gericht op DIO’s en hun werkbegeleiders. Ten tijde van het interview was de 
verwachting dat dit congres door de coronamaatregelen niet zou kunnen doorgaan zoals beoogd, 
maar online en in kleinschalige vorm georganiseerd zou gaan worden.  
 
De betrokkenen zijn tevreden over de voortgang en gerealiseerde verbeteringen, ondanks dat 
beoogde aantallen in 2021-2022 niet gerealiseerd zijn. De subsidie heeft geleid tot ‘nieuw den-
ken’, nieuwe initiatieven en intensievere contacten met de andere mbo’s. De Opleidingsschool is 
verbreed voor nieuwe doelgroepen. De belangrijkste ontwikkelpunten zijn de persoonlijke bege-
leiding van PDG’ers (wat doe je, in welke vorm en hoe intensief), de mogelijkheden voor maat-
werk in het inductieprogramma van startende docenten en het vergroten van de bekendheid en 
de zichtbaarheid van het aanbod binnen de mbo-instelling.  
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Nimeto 
Nimeto richt zich in de subsidieaanvraag op het aantrekken van ‘creatieven’ voor het geven van 
onderwijs en op het ontwikkelen en inzetten van een toolkit (startset) pedagogisch didactische 
vaardigheden bij (deze) instromers en praktijkbegeleiders in het bedrijfsleven. De omschreven 
doelen en activiteiten zijn in de praktijk iets anders ingestoken en met enige vertraging in uitvoe-
ring genomen. De vertraging is veroorzaakt door de coronamaatregelen en andere prioriteiten, 
maar heeft ook te maken met gemaakte keuzes. De gesproken betrokkenen geven aan dat er 
bewust voor gekozen is eigen docenten in te zetten voor het ontwikkelen van de toolkit (in plaats 
van externen), omdat men wilde dat de toolkit specifiek toegespitst zou zijn op Nimeto.  Dat be-
tekent dat deze eigen docenten vrijgemaakt moesten worden voor deze taak. Dat zorgde voor 
vertraging, maar tevens voor een hoge kwaliteit van de toolkit (‘vakwerk’). 
 
Omdat juist de creatieve sector hard was getroffen door de coronacrisis en Nimeto creatieven 
nodig heeft (voor de klas, voor keuzedelen, voor gastlessen, maar ook voor het ontlasten van 
eigen docenten), was één van de doelen specifiek gericht op het actief op zoek gaan naar crea-
tieven die bij Nimeto aan de slag willen. Nimeto verwachtte in dit kader 2,8 hybride docenten en 
minimaal 5 vakspecialisten aan te trekken. Activiteiten gericht op het werven van creatieven zijn 
vooralsnog niet opgepakt. Wél is zoals gezegd intern een toolkit (startset) ontwikkeld om nieuwe 
docenten wegwijs te maken, pedagogisch didactische vaardigheden aan te leren en daarmee de 
kwaliteit van het onderwijs te verbeteren. De toolkit is wel getoetst en ingezet bij mensen die zich 
al bij Nimeto hadden aangemeld. Nimeto hoopt dat nieuwe docenten hiermee ook meer interesse 
krijgen voor het docentschap, wellicht (meer) certificaten/diploma’s halen en daardoor meer/beter 
inzetbaar zijn in het onderwijs. De toolkit pedagogisch didactische vaardigheden is als pilot ge-
draaid met een aantal nieuw begonnen docenten, die nog geen ervaring hadden voor de klas. De 
toolkit is een training en omvat vijf workshops en een intervisiebijeenkomst. In de workshops 
wordt ingegaan op actuele thema’s die gericht zijn op het versterken van de basis, bijv. klassen-
management, coachingsvaardigheden. Bij elke workshop krijgen de deelnemers een handleiding 
gericht op het in de workshop besproken onderwerp. De handleiding omvat kaders/handvaten die 
de docenten kunnen gebruiken voor/gedurende de les (hoe bereid je je les voor, waar moet je 
aan denken, indeling lokaal, hoe zorg je voor veiligheid in de klas, coaching, hoe bereid je een 
presentatie voor, hoe bouw je een presentatie op, wat moet er in de presentatie zitten, welke 
vormen van onderwijs heb je). De training biedt ruimte voor maatwerk en individuele leervragen 
en wordt gegeven door twee (daarin geschoolde) docenten van Nimeto (docenten die de training 
ook ontwikkeld hebben). Ten tijde van de interviews hadden circa vijf nieuwe docenten de training 
gevolgd. De training richt zich op docenten waar een beroep op wordt gedaan als er bepaalde 
projecten gedraaid moeten worden of als er bepaalde keuzedelen gegeven moeten worden waar 
specialistische kennis voor nodig is (het gaat om docenten die reeds een band met Nimeto heb-
ben).  
Of er in de toekomst nog ingezet wordt op het expliciet werven van creatieven moet volgens de 
gesproken betrokkenen eerst geïnventariseerd worden. Toen de subsidieaanvraag geschreven 
werd, zaten door de coronamaatregelen veel creatieven thuis. Inmiddels is bekend dat heel veel 
van die mensen zich omgeschoold hebben of op een andere manier werk hebben gevonden. Het 
is daarom niet duidelijk of er bij die groep creatieven nog behoefte is aan een baan bij Nimeto. 
Het doel was om met de ontwikkelde toolkit mensen ook te enthousiasmeren voor het vak. Waar 
die mensen vandaan komen, maakt volgens de gesproken betrokkenen niet uit, zolang ze maar 
passen bij Nimeto en Nimeto ze zodanig kan begeleiden dat ze succesvol voor een klas (komen 
te) staan. Daar richten de activiteiten zich nu op. 
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Een andere doelstelling, als onderdeel van de subsidieaanvraag, was gericht op het versterken 
van de band met het bedrijfsleven door ook een (andere) toolkit (startset) pedagogisch didacti-
sche vaardigheden aan praktijkopleiders in het bedrijfsleven aan te bieden. Ten tijde van de in-
terviews werd aan deze toolkit voor praktijkopleiders de laatste hand gelegd. Deze zou daarna 
ook ingezet gaan worden. 
 
Volgens de gesproken betrokkenen is iedereen enthousiast over de toolkit (startset) pedagogisch 
didactische vaardigheden voor instromers. Deze is door deskundige, gedreven mensen ontwik-
keld en uitgevoerd. Het betreft een belangrijke professionaliseringsslag. Mede dankzij de subsidie 
is men meer gaan nadenken over en zich meer bewust geworden van hoe Nimeto de kwaliteit 
van het onderwijs kan verbeteren en waarborgen. De insteek van de subsidie is anders dan waar-
voor de toolkit nu ingezet wordt (nieuwe docenten in plaats van creatieven), maar het betreft wel 
een duurzame aanpak. De ontwikkelde toolkit is tevens in te zetten voor mensen die nu nog geen 
actieve band met Nimeto hebben, maar die wel graag voor de klas zouden willen staan. Met 
behulp van de toolkit zijn ook deze mensen snel inzetbaar. 
 
GLU 
Het Grafisch Lyceum Utrecht zet met de subsidieaanvraag in op het vergroten van de betrokken-
heid van vakmensen in het onderwijs (hybride docenten), door een aantrekkelijke werkgever te 
willen zijn. Dat gebeurt GLU-breed. De inzet is enerzijds gericht op het vergroten van de inzet en 
kwaliteit van hybride docenten, met een focus op introductie, onboarding en begeleiding en is 
anderzijds gericht op het ontwikkelen van een kweekvijver van hybride docenten door een stevig 
netwerk op te bouwen. 
 
Binnen de programmalijn ‘vergroten van de inzet en kwaliteit van hybride docenten’ wordt ingezet 
op vier thema’s (1) minder uitval van de startende docent, (2) vergroten potentieel werknemers 
GLU (Utrecht Creative Community), (3) de alumni als assistent via de NPO-middelen en (4) sa-
menwerking met de MBO scholen in de stad in PDG-light. 
- Op thema 1 is ingezet op intervisie voor startende docenten en DIO’s. De inzet is dus breder 

dan alleen de hybride docent. Ook is een scholingstraject/inductieprogramma voor nieuwe 
medewerkers ontwikkeld, vooral gericht op hoe het werkt binnen het GLU (visie, werken met 
systemen, etc.). Het programma wordt de komende tijd verder doorontwikkeld, met het voor-
nemen ook meer te focussen op ‘hoe ben je een goede docent’, en uitgebreid (bv. via een 
app). Er zal nog worden gewerkt aan een apart professionaliseringsplan voor de startende 
docent (naast het GLU-brede professionaliseringsplan). Ook het thema ‘startende slb’er’ zal 
daar een plek in krijgen. 

- Voor thema 2 zijn alle kunst en cultuur en ondernemingsplatforms met elkaar verbonden in de 
Utrecht Creative Community (UCC; gefinancierd met gelden van de provincie). Er is een me-
dewerker aangetrokken die zich volledig focust op deze community, met het idee is dat via 
deze netwerken hybride docenten aangetrokken kunnen worden. Ook binnen de projectvorm 
het Bureau (leeromgeving met externe opdrachtgevers) worden hybride docenten of gastdo-
centen geworven. In eerste instantie vaak voor kleine onderwijstaken. De uitdaging is om goed 
te kijken hoe je de mensen conform regelgeving – bevoegd – kunt binden. Dit is uitgezocht. 
Betrokkenen geven aan dat het interessant zou zijn om hierop breder uit te wisselen. 

- Op thema 3 zijn met de NPO-middelen en deels ook met werkdrukmiddelen alumni ‘warm’ 
gemaakt en binnengehaald op het moment dat ze net klaar waren met de opleiding. Ze hebben 
een korte cursus pedagogisch-didactische vaardigheden binnen de eigen GLU Academy ge-
kregen. Ze worden ingezet als assistent. In de teams is hier veel enthousiasme voor. De inzet 
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is in eerste instantie tijdelijk, de focus is erop gericht om deze langdurig te maken (als kweek-
vijver). De inzet van alumni raakt wel een vraagstuk van de organisatie van het onderwijs: de 
verdeling van werkzaamheden over docenten, instructeurs en assistenten.  

- De samenwerking met de mbo-scholen rondom PDG-light is nog niet goed van de grond ge-
komen. Er zijn geen medewerkers van GLU die hieraan deel hebben genomen. De mbo-in-
stellingen spreken elkaar wel regelmatig, maar er kan nog veel meer komen op het gebied 
van uitwisseling bijvoorbeeld op de tekortvakken.  

Binnen de programmalijn ‘ontwikkelen van een kweekvijver van hybride docenten door een stevig 
netwerk op te bouwen’ wordt ingezet op drie thema’s: (5) praktijkbegeleiders als potentieel do-
centen, (6) docenten behouden en (7) arbeidsmarktcommunicatie. 
- Thema 5, de inzet van praktijkbegeleiders als hybride docenten is nog niet goed van de grond 

gekomen, doordat de meeste aandacht is gegaan naar de andere thema’s. Doel is om in te 
zetten op hybride docenten, door stagebegeleiders bij bedrijven ook als hybride docent aan 
het GLU te verbinden. 

- Op thema 6 is een overlap zichtbaar met de inzet van alumni. Het verminderen van de werk-
druk door de inzet van assistenten kan uitval van docenten voorkomen. Ook op andere ma-
nieren is hier met werkdrukmiddelen op ingezet. De hoop en wens is dat hiermee het werk-
plezier van docenten is toegenomen en de uitval terugloopt. 

- De aandacht voor arbeidsmarktcommunicatie (thema 7) was er altijd al en heeft door corona 
stilgelegen. De inspanningen zijn gericht op het veel gerichter inrichten van de arbeidsmarkt-
communicatie. In eerste instantie via social media (filmpjes over werken bij GLU) en daarnaast 
door te richten op het grootste tekortvak (developers) via hybride constructies. Knelpunt hierin 
zijn de primaire arbeidsvoorwaarden in het onderwijs, die slechter zijn dan de salarissen in de 
particuliere sector.  

 
Betrokkenen zijn positief over dat het plan niet alleen bij P&O ligt, maar ook bij de onderwijsteams. 
Er is sprake van korte lijnen en van afstemming tussen de teamleiders en ook met de afdelingen 
P&O, Onderwijs en Ontwikkeling en het CvB. Er is ook enthousiasme voor de invloed die profes-
sionals uit het bedrijfsleven hebben op schoolniveau. Hun manier van werken en hun flexibiliteit 
kan een voorbeeld zijn voor andere (niet-hybride) docenten. Ook studenten zijn positief over de 
inzet van hybride docenten. 
 
De invloed van corona is enerzijds positief en anderzijds negatief. De samenwerking met alumni 
en het bedrijfsleven heeft een boost gekregen door corona. Het betrekken van professionals uit 
het bedrijfsleven is online eenvoudiger organiseerbaar en het bereik voor studenten groter (meer-
dere klassen tegelijk online). Tegelijkertijd hebben mede door corona een aantal activiteiten wel 
vertraging opgelopen. Ook echte betrokkenheid bij intervisie is online niet goed te realiseren. Ook 
andere zaken die meer prioriteit kregen (o.a. meerjarenformatieplanning en de strategische per-
soneelsplanning) zorgden voor vertraging in de aanpak Utrecht Leert. 
 
De effecten van de aanpak op het tekort zijn niet goed duidelijk. Betrokkenen zijn echter wel 
enthousiast over de aanpak en benoemen dat in sommige teams wel al beoogde uitkomsten 
zichtbaar zijn, vooral in individuele voorbeelden. In hoeverre ook effecten optreden in termen van 
kleinere tekorten is niet duidelijk en wordt ook niet systematisch gemonitord. Het meten van ef-
fecten wordt bovendien belemmert door verschillende subsidiestromen die door elkaar lopen.  
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3.2.3 Overall opbrengsten 
 
- Op basis van voorgaande paragrafen is duidelijk dat de projecten en activiteiten redelijk van 

de grond komen. Wel is er in verschillende projecten vertraging opgetreden, merendeels als 
gevolg van de coronamaatregelen. Door deze maatregelen en de komst van onder meer de 
NPO-middelen hadden met name de scholen andere prioriteiten dan uitvoering geven aan 
activiteiten en projecten in het kader van Utrecht Leert.  

- Er zijn stappen gezet in de afstemming en samenwerking tussen de verschillende partners en 
partijen, zowel binnen het voortgezet onderwijs, binnen het mbo en tussen vo/mbo en leraren-
opleidingen. Eerder kwam reeds naar voren dat NUOVO en Willibrord ondanks de verschillen 
in bestuursvisie en ontwikkelingsfase elkaar op bepaalde terreinen weer vinden. Na een peri-
ode van weinig contact trekken de besturen nu weer met elkaar op, onder meer in het kader 
van een gezamenlijk uitgezet onderzoek. Als het gaat om de samenwerking binnen het mbo 
zijn de betrokken mbo-instellingen daar heel positief en enthousiast over. De mbo-instellingen 
ervaren een gemeenschappelijk belang, streven een gezamenlijke ambitie na, hebben regel-
matig en structureel overleg, trekken bij verschillende activiteiten gezamenlijk op en proberen 
elkaar te versterken. Dit ondanks de (grote) verschillen in grootte en uitgangssituatie. Ook de 
samenwerking tussen vo/mbo en de lerarenopleidingen is door de verschillende projecten en 
activiteiten geïntensiveerd. Dit is deels ook het gevolg van de samenwerking binnen/gericht 
op Samen Opleiden en Professionaliseren (opleidingsscholen). De intensievere samenwer-
king ging/gaat wel gepaard met, volgens betrokkenen, soms ‘pittige discussies’. Benoemd 
wordt dat merkbaar is dat vo/mbo en de lerarenopleidingen andere denkbeelden en belangen 
hebben en anders tegen opleiden aankijken. Dit vraagt veel afstemming, maar de betrokken 
partijen merken wel dat zij uiteindelijk eenzelfde ambitie hebben en elkaar kunnen versterken.  

- Hoewel er belangrijke stappen zijn gezet in de afstemming en samenwerking tussen partners 
is er tegelijkertijd primair sprake van een (bestuurs)eigen aanpak en is gezamenlijkheid in de 
uitvoering van plannen beperkt. Er is veelal wel sprake van uitwisseling (met name op staf-
/bestuursniveau) over activiteiten en plannen, er is een gezamenlijke ambitie en men zoekt 
ook wel naar gemeenschappelijkheid en waar men gezamenlijk kan optrekken. Hoewel de 
intenties gezamenlijk worden geformuleerd, benoemen betrokkenen ook dat de uitwerking 
echter bestuurs-/schooleigen is: elk bestuur en elke school is anders, de schaalgrootte is an-
ders, het type opleidingen is anders, de cultuur is anders. Elk bestuur en elke school heeft een 
eigen identiteit, bevindt zich in een andere ontwikkelingsfase en gaat op andere manieren om 
met knelpunten ten aanzien van het lerarentekort. Meer gezamenlijk optreden dan nu het ge-
val is, is niet direct een wens of gevoelde noodzaak. Daarin speelt mee dat de samenwer-
kingsstructuur binnen Utrecht Leert als erg complex wordt ervaren en aansluiting bij de vele 
overleggremia (ook naast Utrecht Leert) tijdrovend is, zeker in relatie tot de door betrokkenen 
verwachte meerwaarde.  

- Effecten van de verschillende aanpakken op het lerarentekort zijn nog niet duidelijk. Enerzijds 
heeft dat te maken met dat het nog te vroeg is om effecten te meten. Verschillende activiteiten 
en projecten hebben vertraging opgelopen. Plannen zijn nog niet volledig uitgevoerd. Bij ver-
schillende projecten staat de – door projectleiders en werk-/projectgroepen ontwikkelde – ‘ba-
sis’, maar is verbreding van de aanpak en de vertaling naar uitvoeringsniveau ingewikkeld. 
Anderzijds ontbreken goede cijfers over (de ontwikkeling van) het lerarentekort. Betrokkenen 
denken dat ingezet wordt op de goede dingen (‘op gevoel’), maar harde cijfers over effecten 
ontbreken. Daarbij wordt ook benoemd dat een directe relatie tussen inzet/activiteit en effect 
moeilijk aantoonbaar is. Mede door de NPO-middelen, maar ook door andere contextfactoren, 
zijn oorzaken en gevolgen niet scherp in kaart te brengen.  
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3.3 Aandachtspunten 
 
Hoewel verschillende gesproken betrokkenen enthousiast zijn over wat de projecten en activitei-
ten tot nu toe opgeleverd hebben, benoemen zij ook belangrijke aandachtspunten.  
 
Verbinding in planvorming  
Verschillende betrokkenen merken op dat het overzicht over wat er allemaal speelt in stad en 
regio op het thema lerarentekort ontbreekt. Men ervaart geen focus in de projectstructuur: er zijn 
verschillende geldstromen, verschillende projecten, een veelheid aan projectgroepen/werkgroe-
pen en verschillende betrokken partijen. Er is niet altijd verbinding in planvorming en middelen. 
Hier wordt wel op ingezet in/met verschillende overleggen (gericht op afstemming) – ook op be-
stuurlijk niveau, maar in de praktijk heeft dit nog onvoldoende (zichtbare) verbetering gebracht. 
 
Samenwerking 
Hierboven kwam reeds naar voren dat er op het gebied van samenwerking belangrijke stappen 
zijn gezet, zowel binnen het vo, binnen het mbo en vanuit vo en mbo met de lerarenopleidingen 
(in het kader van samen opleiden, vanuit de ULOA). Opgemerkt wordt wel dat de samenwerking 
soms erg moeizaam verloopt. Partners hebben, voortkomend uit hun andere achtergrond (onder-
wijs of opleidingen), veelal andere ideeën en denkbeelden. Het vraagt ten eerste veel tijd om uit 
te vinden wat deze ideeën en denkbeelden – en de achtergronden daarvan – zijn en ten tweede 
leiden de verschillende denkbeelden tot (soms pittige) discussies. In diverse projecten en activi-
teiten ontstaat daardoor vertraging en maar beperkte vooruitgang. Extra spanning ontstaat op het 
moment dat betrokken partijen geconfronteerd worden met vastgestelde plannen, zonder dat zij 
betrokken zijn geweest bij het opstellen van de plannen en rekening hebben kunnen houden met 
de uitvoering van de plannen. Dit vraagt volgens gesproken betrokkenen om vroege/directe sa-
menwerking tussen betrokken partners, al in de ideeënfase en bij het vertalen van ideeën naar 
plannen.  
 
In het kader van samenwerking komt tevens naar voren dat de prioriteit van de meeste scho-
len/schoolbesturen in (heel) beperkte mate ligt bij de samenwerking en kennisdeling met besturen 
en scholen van andere onderwijssectoren, specifiek po-vo en vo-mbo. Opgemerkt wordt dat de 
verschillen tussen bijvoorbeeld vo en mbo erg groot zijn: een andere dynamiek, andere vraag-
stukken, andere problematieken, andere vakken, ander type docentenbestand. De grote verschil-
len leiden ertoe dat samenwerking alsnog complexer wordt ervaren en de meerwaarde/opbreng-
sten volgens betrokkenen niet in relatie staan tot de (grote) tijdsinvestering die deze samenwer-
king vraagt. Tegelijkertijd wordt de potentiële meerwaarde van deze intersectorale samenwerking 
wel gezien bij het schoolbestuur dat zowel po- als vo-scholen heeft. Het is dan ook de vraag of 
er daadwerkelijk geen meerwaarde te realiseren is in de samenwerking en kennisdeling tussen 
de verschillende onderwijssectoren. In de praktijk lijkt zoals gezegd vooral mee te spelen dat het 
ingewikkeld en tijdrovend is om dit te organiseren. Men geeft ook aan dat het al ‘moeilijk genoeg’ 
is om de scholen binnen één bestuur, die allemaal in een andere ontwikkelingsfase zitten, op één 
lijn te krijgen.  
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Rol middenmanagement 
Op basis van de gevoerde gesprekken valt op te maken dat projecten nu vaak nog erg van de 
projectleiding en betrokken projectgroep alleen zijn. Veelal is een kleine groep enthousiaste be-
trokkenen met elkaar bezig om activiteiten en projecten op te starten, voor te bereiden en ten 
uitvoer te brengen. Betrokkenen benoemen het een uitdaging te vinden om het project te ‘verbre-
den’. Ook het meekrijgen van teamleiders en/of schooldirecteuren in de aanpak en het creëren 
van draagvlak en urgentie breed in de organisatie (alle teams, alle lagen) te creëren voor de 
activiteiten is tijdrovend. Dat is niet per se het gevolg van het ontbreken van bereidwilligheid, 
maar heeft ook te maken met de veelheid aan andere taken en rollen die deze teamleiders, op-
leidingsmanagers of directeuren ook hebben en daarmee gepaard gaande volle agenda’s en an-
dere prioriteiten.  
Betrokkenheid van het middenmanagement (teamleiders, afdelingsleiders, opleidingsmanagers) 
en van schooldirecteuren is van belang om concrete veranderingen in de praktijk te realiseren. 
De betrokkenheid van het middenmanagement blijkt in verschillende projecten een knelpunt om 
breed in de organisatie aandacht te krijgen voor bijvoorbeeld begeleiding van startende docenten 
en opleiding en professionalisering van schoolopleiders. De verbreding van de projecten en acti-
viteiten komt mede daardoor moeilijk van de grond en de ambitie leidt in de organisatie nog niet 
altijd tot een gezamenlijke inzet waar iedereen achter staat.  
 

Voorbeeld 1 
Binnen MBO Utrecht richten een projectleider en projectgroep (van school- en instituutsopleiders) zich 
op het realiseren van de gestelde doelstellingen, waaronder het opstellen van een gedeelde visie op 
Samen Opleiden en Professionaliseren, het implementeren en verduurzamen van deze visie in de orga-
nisatie en het versterken van de structuur en cultuur van samen opleiden en professionaliseren binnen 
MBO Utrecht. Het College van Bestuur vindt dit een belangrijk topic en het past goed bij de koers van 
MBO Utrecht. Door de goede samenwerking tussen MBO Utrecht en de Hogeschool Utrecht lukt het om 
de schoolopleiders verder te professionaliseren en in stelling te brengen. De schoolopleiders hebben een 
belangrijke rol. Zij krijgen de benodigde aandacht en krijgen tijd/ruimte voor de activiteiten en taken die 
zij moeten oppakken. De uitdaging is om de schoolopleiders, onderwijsdirecteuren, opleidingsteams, 
werkplekbegeleiders steeds meer samen te brengen, zodat de verbeteringen en veranderingen uiteinde-
lijk ook binnen de opleidingsteams gerealiseerd worden. Dat betekent dat de schoolopleiders ook onder-
wijsdirecteuren en teamleiders mee moeten krijgen met de voorgestelde aanpak. Dit is een uitdaging 
gezien de vele andere topics en taken die onderwijsdirecteuren en teamleiders op hun bordje hebben. 
De schoolopleiders proberen het thema veel en structureel op de agenda te zetten en het belang van de 
verbeteringen zichtbaar te maken. 
 
Voorbeeld 2 
Binnen PCOU Willibrord is (net als in de meeste andere schoolbesturen) een grote rol weggelegd voor 
schoolopleiders in het Samen Opleiden. Zij zijn heel enthousiast en betrokken, maar ze krijgen niet altijd 
voet aan de grond binnen de scholen. Vaak ligt dit aan het middenmanagement: de afdelingsleiders. De 
betrokkenheid voor de aanpak is op dit niveau vaak kleiner, terwijl dit de laag is die veel met collega’s 
spreekt over welke taken er binnen de school gedaan worden en welke zaken ontwikkeld moeten worden. 
De reden voor deze lagere betrokkenheid komt volgens de geïnterviewden voort uit het gevoel van deze 
mensen dat het opleiden van studenten ‘erbij komt’. Afdelingsleiders hebben hun handen vaak al vol aan 
het anticiperen op problemen met collega’s en leerlingen (‘waan van de dag’) en zijn niet altijd of allemaal 
geneigd om onderwijskundig vooruit te kijken. Ook hebben ze minder direct te maken met het lerarente-
kort: de rectoren zetten de vacatures uit en merken dat het steeds spannender wordt om deze vacatures 
in te vullen. Daarnaast hebben afdelingsleiders vaak een beoordelende rol in het eerste jaar, zeker bij zij-
instromers en startende collega’s. Voor een afdelingsleider is er dan een spanningsveld, waarbij ze willen 
begeleiden, maar ze ook moeten beoordelen.  
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3.4 Vooruitblik 
 
Aan de verschillende betrokkenen is gevraagd wat er nodig is om de aanpak van het lerarentekort 
te verbreden, versnellen en/of verbeteren. Veelal wordt benoemd dat het belangrijk is om de basis 
waaraan de afgelopen jaren gewerkt is nu verder vorm te geven, verder uit te bouwen en verder 
uit te rollen. Dit vraagt, zoals eerder benoemd, om het zichtbaar maken en onder de aandacht 
brengen van de aanpak binnen de organisatie om zodanig draagvlak te creëren. Het is van belang 
dat meer en andere medewerkers dan de projectleider/projectgroep alleen zich eigenaar (gaan) 
voelen van het probleem en de aanpak. Dit is een noodzakelijke stap om de aanpak te borgen 
en verduurzamen. Tegelijkertijd is men van mening dat het belangrijk is om de aanpak buiten de 
organisatie te delen, ‘in elkaars keuken’ te kijken, succeservaringen uit te wisselen, van elkaar te 
leren en daarmee de eigen aanpak te versterken en de verschillende aanpakken in de regio – 
waar mogelijk – op elkaar af te stemmen.  
 
Op hoger niveau en langere termijn wordt ook benoemd dat ‘grotere’ thema’s meer aandacht 
zouden mogen krijgen. ‘Om het tekort écht aan te pakken, zul je iets fundamenteels moeten 
doen’. Genoemd zijn het vergroten van loopbaan- en carrièreperspectieven van docenten - onder 
meer door de ontwikkeling van een brede opleiding, het verbeteren van het imago van werken in 
het onderwijs en het verbeteren van de arbeidsvoorwaarden (o.a. salaris, werkdrukverlaging). 
Ook het vergroten van de inzet op anders organiseren – en het betrekken van partners van buiten 
het onderwijs in deze aanpak is genoemd. Dat thema is volgen sommige geïnterviewden op dit 
moment nog onvoldoende concreet/praktisch. Volgens hen zou het wenselijk zijn hier een ge-
meenschappelijke visie en doel voor te ontwikkelen, waarbinnen scholen/schoolbesturen vervol-
gens zelf verder invulling aan kunnen geven.  
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4 Lerarenopleidingen 
 
 
 
In dit hoofdstuk gaan we in op de voortgang van de aanpak van het lerarentekort door de lera-
renopleidingen. Achtereenvolgens wordt ingegaan op het Actieplan Lerarenopleidingen, de ver-
schillende projecten en activiteiten waar in dit kader op in wordt gezet, de inzet en opbrengsten, 
en de aandachtspunten.  
 
 
4.1 Actieplan Lerarenopleidingen en Utrecht Leert Opleidingsalliantie 
 
In het Actieplan Lerarenopleidingen (oktober 2020) benoemen de lerarenopleidingen het streven 
‘om alle stappen van de ‘teacher-journey’, van student tot leraar-specialist, van een impuls te 
voorzien door de lerarenopleidingen zodanig te flexibiliseren dat er binnen verschillende oplei-
dingsarrangementen beter samengewerkt kan worden met de scholen, er flexibel ingespeeld kan 
worden op behoeftes van aanstaande leraren en scholen, en er beter de verbinding kan worden 
gelegd tussen de lerarenopleiding en een leven lang ontwikkelen, bijvoorbeeld door specialisatie’. 
Kern van de aanpak is intensieve samenwerking tussen de scholen/schoolbesturen en de lera-
renopleidingen. Deze samenwerking is vormgegeven binnen de Utrecht Leert Opleidingsalliantie 
(ULOA). De ULOA is een samenwerkingsverband van de Utrechtse hogescholen, universiteiten 
en het onderwijsveld. Deelnemers in de ULOA zijn de Hogeschool Utrecht (HU), de Marnix-aca-
demie, de Hogeschool voor de Kunsten (HKU), de Universiteit voor de Humanistiek (UvH) en de 
Universiteit Utrecht (UU). De hogescholen en universiteiten richten zich samen met de scholen 
en hun besturen op het samen opleiden, professionaliseren, ontwikkelen en onderzoeken. Door 
het lerarenberoep aantrekkelijker en toekomstbestendig te maken willen zij het kwantitatieve en 
kwalitatieve lerarentekort aanpakken. In het actieplan Lerarenopleidingen is weergegeven dat de 
partners in de ULOA zich samen met de scholen richten op a) het ontwikkelen van flexibele, op 
maat gesneden en toegankelijke opleidingstrajecten en b) voortdurende professionele ontwikke-
ling van leraren door het ontwikkelen van specialisatietrajecten voor onderwijsprofessionals. 
Naast de projecten die specifiek gericht zijn op de lerarenopleidingen werken de lerarenopleidin-
gen samen met de scholen en hun besturen aan projecten opgenomen in de actieplannen po, vo 
en mbo van Utrecht Leert 2020-2022. Startpunt is de samenwerking en co-creatie van leraren, 
schoolleiders, lerarenopleiders, onderwijsontwikkelaars en onderwijsonderzoekers.  
 
 
4.2 Projecten en activiteiten 
 
Het streven / de visie zoals hierboven benoemd, wordt in het Actieplan Lerarenopleidingen ver-
taald naar drie hoofdprojecten, waar men zich in de periode 2020-2022 op richt: 
1. Experiment naar een flexibele kwalificatiestructuur en specialisatiemogelijkheden voor lera-

ren; 
2. Ontwikkeling specialisaties; a) digitale geletterdheid en digitale didactiek, b) inclusiever op-

leiden en onderwijs, c) leren lesgeven in de grootstedelijke omgeving / urban teaching; 
3. Opleiden en begeleiden in de school (starters, zij-instroom en hybride leraren). 
Deze hoofdprojecten omvatten verschillende deelprojecten.  
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De twee subsidieaanvragen van de lerarenopleidingen richten zich enerzijds op het po en ander-
zijds op vo-mbo. De aanvraag gericht op het po heeft tot doel het samen opleiden binnen de 
driehoek student, opleiding, school te versterken en ervaring op te doen met een steviger bege-
leiding van de student vanuit eigen leervragen binnen de driehoek. Men wil hiermee studenten 
begeleiden naar een steviger startpositie en een heldere persoonlijke visie op onderwijs en leren, 
maar ook ervaring opdoen met begeleiding vanuit doorgaande lijnen in opleiding en professiona-
lisering van de lerende leraar (zij-instromer en startende leraar). De aanvraag gericht op vo-mbo 
heeft tot doel a) de begeleidingscapaciteit voor vo en mbo te vergroten en te versterken en b) 
lerende netwerken voor docenten vo en mbo in te richten en/of verder te ontwikkelen.  
 
In een voortgangsgesprek tussen vertegenwoordigers van de Hogeschool Utrecht, de Universiteit 
Utrecht en de gemeente Utrecht (februari 2022) geven de lerarenopleidingen aan aanvankelijk 
vooral in projecten te hebben gedacht, maar inmiddels vooral proberen samen te werken en niet 
meer alles in projecten proberen weg te zetten. Ook uit de interviews ten behoeve van de evalu-
atie Utrecht Leert komt naar voren dat er sprake is geweest van een herijking en her-prioritering 
van projecten/activiteiten. Dit heeft enerzijds te maken met het bestuursakkoord dat is afgesloten 
tussen de hogescholen, universiteiten en het ministerie van OCW over de koers van de hoge-
scholen en universiteiten. Dit bestuursakkoord, waarin flexibilisering van de lerarenopleidingen 
en verbinding met de scholen centraal staat, heeft impact gehad op de activiteiten die zijn onder-
nomen. Anderzijds merkten de lerarenopleidingen dat de projectaanvragen erg zijn afgestemd op 
de wensen van de subsidiegever, maar dat een dergelijke activiteitgestuurde aanpak in praktijk 
niet goed werkt. Men was van mening dat integraliteit en ‘opschaling’ nodig was om effect te 
bereiken. De verschillende genoemde ontwikkelingen hebben geleid tot wijzigingen in en aan-
scherping van de aanpak. Dat betekent dat het Actieplan Lerarenopleidingen (zoals hierboven 
benoemd) niet precies is uitgevoerd zoals aanvankelijk bedacht en in het plan beschreven, maar 
de (herijkte) projecten en activiteiten zijn volgens de gesproken bestuurders wel uitgevoerd in de 
geest van het oorspronkelijke actieplan. De bekostiging van de verschillende lijnen is een mix van 
verschillende gelden (Utrecht Leert gelden, reguliere middelen, NPO-gelden, subsidie regiodeal 
Overvecht). De gesproken bestuurders geven aan dat het overgrote deel uit andere middelen dan 
Utrecht Leert bekostigd wordt. Het is vanwege de herijking en her-prioritering van de projecten 
en activiteiten voor de gesproken bestuurders moeilijk om te benoemen waar de gelden precies 
in geïnvesteerd zijn (‘waar hebben we wat uit geïnvesteerd’). Met de verschillende middelen, het 
Actieplan Utrecht Leert, het bestuursakkoord met OCW, de eigen ontwikkeling van de lerarenop-
leidingen, etc. werd het ‘speelveld’ al snel erg complex. 
 
In de interviews met de bestuurders van de lerarenopleidingen is teruggekeken naar het oor-
spronkelijke actieplan dat is uitgewerkt door de lerarenopleidingen en naar de wijze waarop de 
hierboven genoemde drie hoofdprojecten/thema’s zijn vormgegeven en ingevuld. 
 
Flexibele kwalificatiestructuur en specialisatiemogelijkheden voor leraren  
- Opgemerkt wordt dat de projecten gericht op de flexibele kwalificatiestructuur en specialisa-

tiemogelijkheden voor leraren deels herijkt zijn richting de Student-Teacher Journey. De Stu-
dent-Teacher Journey betreft een doorgaande ontwikkelingslijn gericht op het versterken van 
de professionele identiteit van de (aanstaande) leraar en de schoolleider. De uitvoering vindt 
plaats zowel binnen de opleidingen via het Samen Opleiden in scholen als vanuit de scholen 
op het gebied van professionalisering en schoolontwikkeling. Vanaf september 2022 worden 
in dit kader onder andere leernetwerken op vo-scholen mogelijk gemaakt. Van deze leernet-
werken gaan hbo-studenten, universitaire studenten, zij-instromers in het beroep, onbevoegde 
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docenten en startende docenten deel uitmaken. Daarmee moet een brug gaan ontstaan tus-
sen de opleidingen en de scholen. De inductie maakt daar integraal onderdeel van uit. 

- De HU (Archimedes) en de UU (Graduate School of Teaching) hebben de beroepstaken en 
leeruitkomsten van hun opleidingen met elkaar vergeleken. Hetzelfde geldt voor de pabo’s 
(HU en Marnix). Op basis van deze vergelijking is geïnventariseerd wat de gemeenschappe-
lijke basis is en is geprobeerd een betere aansluiting te realiseren. De gesproken bestuurders 
geven aan dat dit wellicht een ‘kleine stap’ lijkt, maar dat het voor de betrokken lerarenoplei-
dingen belangrijk is om zicht te hebben in waar de ander staat.  

- Samenhangend met voorgaand punt heeft Archimedes ingezet op flexibilisering van de oplei-
dingen. Vanaf september 2022 start men daar met een samenhangend curriculum voor alle 
tweedegraads lerarenopleidingen (voltijd, deeltijd, zij-instroom). Voor alle doelgroepen zijn 
dan niet alleen de leeruitkomsten identiek, maar ook de begeleiding vanuit de hiervoor ge-
noemde leernetwerken.  

- Aansluitend bij dit thema is het traject waarbij de Universiteit Utrecht samen met de Marnix 
Academie en de Hogeschool Utrecht (HU pabo) een lerarenopleiding voor mensen op master-
niveau ontwikkelt (‘master pabo’). Het betreft een flexibele opleidingsroute waarin een acade-
mische deeltijdpabo gekoppeld kan worden aan een bestaande universitaire master (pedago-
giek of onderwijswetenschappen). Deze flexibele opleidingsroute start september 2022 als 
pilot en komt volgens de gesproken bestuurders voort uit Utrecht Leert en het bestuursakkoord 
met het ministerie van OCW. 

- De HU biedt vanaf september 2022iedere tweedegraads student de mogelijkheid om in vier 
jaar tijd twee bevoegdheden binnen één leergebied te halen (bijv. Natuur-/Scheikunde, Aard-
rijkskunde/Geschiedenis). Hierdoor wordt de student voor scholen flexibeler inzetbaar. 

 
Ontwikkeling specialisaties 
- Bij Hogeschool Utrecht (Instituut Archimedes) is een project gestart gericht op digitale gelet-

terdheid en digitale didactiek. Doel is de ontwikkeling van een leerlijn voor alle lerarenoplei-
dingen van Archimedes. Het thema wordt integraal opgenomen in alle lerarenopleidingen van 
Archimedes. Vanaf september 2022 wordt dit project uitgerold, samen met een drietal vo-
scholen (pilots).  

- De gesproken bestuurders hadden (ten tijde van het interview) geen zicht op de voortgang 
van/in het project gericht op het ontwikkelen van een gemeenschappelijke visie op inclusiever 
opleiden/onderwijs. Een soortgelijk project loopt in Amersfoort, maar in Utrecht vraagt dit meer 
aandacht.  

- Het project dat zich richt op het ontwerpen en implementeren van een specialisatietraject ‘les-
geven in de grootstedelijke omgeving’ is gestart. Doel van het specialisatietraject is dat meer 
leraren zich toegerust voelen om te werken op scholen in de grote steden, waar relatief veel 
leerlingen te maken hebben met gestapelde problematiek. Het project wordt opgepakt door 
de Marnix Academie en de HU pabo, samen met scholen in primair en voortgezet onderwijs. 
In het vo komt het project minder goed van de grond dan in het po (waar dit aan ligt is in de 
interviews niet naar voren gekomen, maar mogelijk heeft dit te maken met het gegeven dat de 
pabo’s betrokken zijn en niet de lerarenopleidingen vo/mbo).   

 
Opleiden en begeleiden in de school 
- Het opleiden en begeleiden van de student in de school hangt volgens de gesproken bestuur-

ders samen met de Student-Teacher Journey. Vo-scholen en lerarenopleidingen ontwikkelen 
samen een doorgaande ontwikkelingslijn. Zoals benoemd starten er per september 2022 leer-
netwerken op vo-scholen. Studenten en startende docenten krijgen wekelijks begeleiding op 
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school. Doel is om uitval in en na de opleiding terug te dringen. Om dit te realiseren wordt 
meer opleidingscapaciteit in de scholen gebracht.  

- Het eerder genoemde project gericht op het versterken van het samen opleiden binnen de 
driehoek student, opleiding en school (samenwerking Marnix Academie en HU pabo) valt ook 
onder deze lijn. Dit project richt zich op het primair onderwijs. 

- In het primair onderwijs is eveneens een traject ontwikkeld om geïnteresseerden voor zij-in-
stroom te helpen met het keuzeproces en hen goed te laten instromen. Daarvoor worden er 
inductieprogramma’s ontwikkeld voor startende leraren in het primair onderwijs. Ook dit betreft 
een samenwerking tussen Marnix Academie en HU pabo.  

 
Parallel aan de hiervoor beschreven projecten en activiteiten (voortkomend uit de drie hoofdpro-
jecten/thema’s) zijn de betrokkenen een traject ingegaan tot een haalbaarheidsonderzoek en een 
daaruit voortkomend ontwerp en accreditatie van een Nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding. 
 
Nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding 
De ambitie is om per september 2023 te starten met een innovatieve opleiding. In de periode 
2021-2023 wordt ingezet op a) het haalbaarheidsonderzoek en op het opstellen van het pro-
gramma van wensen en vervolgens op b) procesbegeleiding ten behoeve van de accreditatie. 
Het haalbaarheidsonderzoek en opstellen van het programma van wensen is belegd bij een in-
novatieteam dat werkt in opdracht van het Bestuurlijk Overleg Utrecht Leert.  
 
 
4.3 Inzet en opbrengsten 
 
4.3.1 Inzet en opbrengsten op projectniveau 
 
Over een aantal van bovengenoemde projecten en activiteiten is uitgebreider gesproken met be-
trokken partijen. Het betreft projecten en activiteiten waar relatief veel/meer tijd in is geïnvesteerd 
en aandacht voor is geweest en/of waar een duidelijke ontwikkeling zichtbaar is. Op deze pro-
jecten en activiteiten zullen we in deze paragraaf nader ingaan. Benoemd moet worden dat de 
beschikbare informatie van het ene project uitgebreider en diepgaander is dan van een ander 
project. Dat heeft enerzijds te maken met de opzet van het onderzoek; we hebben niet kunnen 
spreken met alle betrokkenen en soms zijn de wél gesproken betrokkenen nauw betrokken bij 
het ene project (waardoor zij daar veel over kunnen vertellen), maar slechts zijdelings bij een 
ander project (waardoor daar minder informatie over beschikbaar is). Anderzijds heeft dit te ma-
ken met de complexiteit van de projectenstructuur en de veelheid aan projecten; de gesproken 
betrokkenen hebben niet altijd goed zicht op de (voortgang van de) uitvoering of er zijn ook voor 
hen nog onduidelijkheden in bijvoorbeeld de opzet en voortgang.  
In de beschrijvingen van de projecten wordt (voor zover mogelijk) ingegaan op het doel, de be-
trokken partijen, voortgang/verloop, opbrengsten/meerwaarde en knelpunten/aandachtspunten. 
 
Gezamenlijke set leeruitkomsten voor alle lerarenopleidingen 
Het project gericht op het werken volgens leeruitkomsten is onderdeel van de ULOA en heeft tot 
doel een gezamenlijke set leeruitkomsten op te stellen, die voor alle lerarenopleidingen gelden. 
Het werken volgens leeruitkomsten is in 2017 volgens een landelijk experiment gestart. De HU 
heeft zich daar destijds voor ingeschreven. De UU en Marnix Academie hebben dat niet gedaan. 
De HU werkt dus intern al langere tijd met leeruitkomsten en de UU en Marnix Academie nog 
niet. Dit betekent dat de verschillende lerarenopleidingen een verschillende opleidingsdidactiek /  
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manier van opleiden hebben. Dit leidt volgens betrokkenen tot verwarring voor de scholen, die te 
maken krijgen met bijvoorbeeld stagiaires en startende leerkrachten afkomstig van de verschil-
lende lerarenopleidingen. Het doel van de ULOA is om te komen tot een gemeenschappelijke 
basis van leeruitkomsten, waar de lerarenopleidingen gezamenlijk aan werken en waar ze samen 
van leren. In de interviews komt naar voren dat vooral de HU (Instituut Archimedes) en de UU 
hier stappen in hebben gezet. Zoals hierboven benoemd, start men bij Archimedes vanaf sep-
tember 2022 met een samenhangend curriculum voor alle tweedegraads lerarenopleidingen (vol-
tijd, deeltijd, zij-instroom). Dit betekent dat dan voor alle doelgroepen de leeruitkomsten identiek 
zijn. De Marnix Academie is wat meer op afstand betrokken bij dit project.  
 
‘Academiseren’ flexibele deeltijdpabo 
In dit project werken de HU, Marnix Academie en de UU samen (en samen met het werkveld) 
aan een nieuwe variant binnen de flexibele deeltijdpabo, namelijk het academisch vormgeven 
van de flexibele deeltijdpabo, zodat deze aantrekkelijk is voor mensen met een wetenschappelijke 
vooropleiding. De eerste stap was gericht op het ‘academiseren’ van de flexibele deeltijdoplei-
ding, ofwel het passend maken van de opleiding voor de doelgroep met een bachelor vooroplei-
ding. Tweede stap is het koppelen van deze variant in de flexibele deeltijdpabo aan de bestaande 
masters van de UU. Studenten met een bacheloropleiding, die bijvoorbeeld een master onder-
wijswetenschappen willen volgen en tegelijkertijd ook een lesbevoegdheid willen halen, kunnen 
dan de twee studies combineren (onderwijswetenschappen en pabo). De student volgt in dit geval 
twee deeltijdopleidingen; een deeltijd masteropleiding en de deeltijdpabo. Met het werkveld wordt 
afgestemd dat deze studenten op school deels voor de klas staan, maar bijvoorbeeld ook deels 
meelopen met een onderwijsadviseur om ervaring op te doen vanuit hun master onderwijsweten-
schappen.  
Vanaf september 2022 wordt met deze variant geëxperimenteerd. Ten tijde van het interview 
waren er circa tien studenten die de verbinding willen maken tussen beide opleidingen. Het gaat 
om studenten die aanvankelijk niet direct voor een lerarenopleiding hadden gekozen. Met deze 
groep gaan de lerarenopleidingen experimenteren en op basis van de ervaringen het concept 
verder uitbouwen.  
Volgens betrokkenen loopt dit project ‘heel goed’. Het project had een goede aanloop: de intentie 
voor dit project was al aanwezig, er waren al contacten tussen de betrokken partijen, er waren al 
mensen betrokken die zich eigenaar voelden en de betrokkenen hadden er belang bij om het 
project samen op te pakken. Daarbij is, volgens betrokkenen, de opleidingsvariant zowel inhou-
delijk als organisatorisch goed te realiseren.  
Belangrijke opbrengst van dit project is volgens betrokkenen de samenwerking en verbinding 
tussen de opleiders enerzijds en tussen opleiders en het werkveld anderzijds. Doordat je als op-
leider veel intensiever samenwerkt met de scholen ben je als opleider niet alleen bezig met op-
leiden, maar ook met professionaliseren in de school. Dit wordt een ‘mooie winst’ genoemd. Daar-
naast is de academische deeltijdpabo een mogelijkheid om de academische doelgroep veel meer 
in verbinding te brengen met het onderwijs. De opleidingsvariant spreekt een nieuwe doelgroep 
aan voor het beroep van leraar en maakt het voor deze doelgroep ook makkelijker om een baan 
te vinden.  
Knelpunt is het volgens betrokkenen het bekostigingsvraagstuk. De student volgt in feite twee 
opleidingen, maar wordt maar één keer bekostigd. Dit maakt een en ander ingewikkeld en vraagt 
nadere gesprekken en afstemming. Andere aspecten die volgens betrokkenen invloed hebben 
op de voortgang zijn bijvoorbeeld de verschillende snelheden waarmee de beide betrokken 
pabo’s (HU en Marnix Academie) zich ontwikkelen en de verschillende belangen van de 
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betrokken partijen. De partners vinden elkaar op de inhoud, maar allerlei factoren die daarom-
heen spelen maken de samenwerking ingewikkeld.  
 
Lesgeven in de grootstedelijke context (po) 
Dit project, gestart in september 2021, richt zich op het ontwerpen en implementeren van een 
specialisatietraject ‘lesgeven in de grootstedelijke context’ en heeft tot doel dat meer leraren zich 
toegerust voelen om te werken op scholen in de grote steden. Het betreft een samenwerking 
tussen de HU pabo, de Marnix Academie, de UU en de Brede School (samenwerking van direc-
teuren van po-scholen die te maken hebben met ‘krachtige wijken’). Met het project probeert men 
in beeld te brengen wat er voor nodig is om leraren te boeien, te binden en te behouden voor de 
wijk Overvecht.  
In eerste instantie hebben de partners zich gericht op het in beeld brengen van wat er reeds 
gebeurt op de pabo’s ten aanzien van culturele diversiteit en cultureel sensitief lesgeven. Dit is 
gedaan door middel van een curriculum-scan ofwel het analyseren van curricula van de verschil-
lende opleidingsvarianten (‘wat is er al?’). Op basis daarvan is met verschillende sleutelpersonen 
(startende leerkrachten, ervaren leerkrachten, experts) gesproken over wat er nodig is voor leer-
krachten om les te kunnen geven in ‘krachtige wijken’, wat daar zo interessant aan is en wat er 
nodig is voor het vormgeven en uitvoeren van een professionaliseringstraject op dit terrein (‘wat 
is er nodig, wat moet er gebeuren?’).  
In focusgroepen werden pabo-leerkrachten door middel van een instrument gevraagd hoe zij in 
hun lessen op de pabo omgaan met culturele diversiteit en urban teaching. Hiermee is niet alleen 
informatie verzameld over de omgang met culturele diversiteit, maar zette men tevens in op be-
wustwording ten aanzien van het thema bij de deelnemers van de focusgroepen.  
De bedoeling was om de beschikbare informatie te delen via een website en via een nieuwbrief. 
In de interviews wordt aangegeven dat er een aanvullend plan is geschreven, gericht op het star-
ten met een professionele leergemeenschap. Doel is om in deze leergemeenschap met deelne-
mers vanuit verschillend perspectief (studenten, schoolopleiders, docenten, experts) na te den-
ken over hoe de ontwikkelingsgerichte coaching op het thema culturele diversiteit / urban teaching 
verrijkt kan worden. De bedoeling is om bestaande curriculumonderdelen intact te laten, maar 
deze wel te versterken op het thema urban teaching (‘niet méér doen, maar verdieping zoeken in 
wat er al is’). 
De ervaren meerwaarde van dit project is dat de betrokken partijen samenwerken: de pabo’s 
(Marnix Academie en HU pabo), de Brede School, de UU. Alle partners denken mee, zijn bevlo-
gen en willen graag samen en met elkaar (onderzoekend) leren; over de grenzen van de afzon-
derlijke partijen heen. Men is erg tevreden en positief over de samenwerking. 
Knelpunten hadden onder andere te maken met een lastige opstart; de betrokken po-scholen 
waren van mening dat er ‘over’ hen werd gesproken en besloten en niet ‘mét’ hen. Dit leidde, net 
als werkdruk (a.g.v. corona en lerarentekort), tot vertraging en in het begin tot een gebrek aan 
een solide basis. Uitdaging die de betrokken partners nu benoemen, is hoe zij het thema urban 
teaching op de (innovatie)agenda krijgen en kunnen verduurzamen in de opleiding. Doorontwik-
keling op dit thema moet urgent worden gevonden door managers en beleidsmakers om te voor-
komen dat het thema alleen door de projectgroep van belang wordt geacht. Lastig in dit kader is 
volgens betrokkenen dat het aandeel scholen dat aan het thema gerelateerd is – namelijk de 
scholen in krachtige wijken – maar een klein aandeel uitmaakt van het totaal aantal scholen waar 
de lerarenopleidingen mee te maken hebben.  
 
  



 

45 

Versterken van het samen opleiden binnen de driehoek student, opleiding en school 
Door middel van inzet op de driehoek student, opleiding en school wil men in dit project ervaring 
opdoen met een stevigere begeleiding van de student, waarbij de eigen leervragen van de stu-
dent centraal staan. Het doel is om de studenten een succesvolle overgang van opleiding naar 
werkveld te bieden, hen te begeleiden naar een stevigere startpositie en startproblemen in de 
inductiefase te verminderen.  
Concreet zet het project in op het organiseren van driehoeksgesprekken en op onderzoeken wat 
dit oplevert (met name in fase 4; eind van de opleiding, richting startbekwaamheid) en wat werk-
zame elementen zijn. Bekeken wordt hoe de eigen verantwoordelijkheid van de student in zijn 
eigen ontwikkeling versterkt kan worden. Het project wordt uitgevoerd door de HU (pabo) en de 
Marnix Academie in samenwerking met het lectoraat Samen Opleiden en Professionaliseren van 
de Marnix Academie (vanwege de onderzoeksmatige aanpak) en het werkveld.  
Het streven is om in schooljaar 2022-2023 acht driehoeken te formeren en organiseren, waarbin-
nen die driehoeksgesprekken gaan plaatsvinden; vier driehoeken per pabo/lerarenopleiding. De 
bedoeling is dat per pabo/lerarenopleiding vier instituutsopleiders, vier schoolopleiders en vier 
(vierdejaars) studenten betrokken zijn. Deze betrokkenen nemen (gezamenlijk) deel aan een 
scholingstraject waarbinnen de driehoeksgesprekken gaan plaatsvinden. Het idee is om in 
schooljaar 2022-2023 vier sessies te organiseren, waarin de lector het voortouw heeft (zij heeft 
reeds expertise en ervaring opgedaan met driehoeksgesprekken en zet deze in in het project). 
Het doel is om een kwaliteitskaart ofwel een instrument te maken, dat instituutsopleiders en 
schoolopleiders kunnen gebruiken om driehoeksgesprekken goed vorm te geven, maar ook om 
aan het eind van het traject een scholingsbijeenkomst te organiseren om de ervaringen te kunnen 
delen met instituuts- en schoolopleiders. Men hoopt dat het delen van de ervaringen (‘olievlek-
werking’) uiteindelijk leidt tot een verdieping van de begeleiding en van een betere verbinding 
tussen opleiding en praktijk.  
Na het opstellen van het plan heeft dit project lang stil gelegen en daardoor veel vertraging op-
gelopen. Betrokkenen geven aan dat onvoldoende duidelijk was wie het project zou gaan uitvoe-
ren, welke inzet en expertise nodig was, hoe de werkzaamheden ‘ingeregeld’ moesten worden in 
een (draaiende) organisatie (met ook andere prioriteiten) en hoe de samenwerking tussen de HU 
en Marnix Academie vormgegeven moest worden. De daadwerkelijke organisatie en vormgeving 
van het project – en de afstemming daarover – kostte veel tijd en hier was in de planning onvol-
doende rekening mee gehouden.  
Belangrijke opbrengst is de stevigere en intensievere samenwerking tussen de HU en de Marnix 
Academie. Beide partijen hebben elkaar beter leren kennen, weten elkaar beter te vinden, maken 
gebruik van elkaars expertise en kwaliteiten, leren van elkaar, zorgen voor meer verbinding en 
versterken elkaar. Daarnaast leidt het project er volgens betrokkenen toe dat er meer zicht is op 
het opleiden van leerkrachten en ook dat er meer aandacht is voor het professionaliseren van 
zittende leerkrachten.  
 
Verbeteren begeleiding starters en zij-instromers  
Het project ‘Starters en zij-instromers begeleiden’ zet in op een zo goed mogelijke begeleiding 
van de startende leerkracht (de zij-instromende leerkracht ziet men ook als een startende leer-
kracht). Het doel is dat startende leerkrachten goed gezien en begeleid worden om te zorgen dat 
ze behouden blijven als leerkracht (en om te voorkomen dat ze uitvallen). De Marnix Academie 
en de HU pabo voeren dit project uit in nauwe samenwerking met de schoolbesturen primair 
onderwijs in Utrecht Stad.  
Omdat er al verschillende initiatieven/projecten worden uitgevoerd op dit thema zijn de betrokke-
nen gestart met in beeld te brengen wat er al loopt, om te voorkomen dat nog eens hetzelfde 
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wordt opgestart/gedaan. In een bijeenkomst is hier met verschillende stakeholders (onder andere 
vertegenwoordigers gemeente, besturen, Utrecht Leert, Platform Samen Opleiden, startende 
leerkrachten, zij-instromers, onderzoekers) over gesproken en is tevens gevraagd wat er nodig 
is van de lerarenopleidingen (Marnix Academie en HU pabo) op het gebied van ondersteuning 
en/of professionalisering. Deze bijeenkomst en de opgehaalde informatie heeft geleid tot drie 
(deel)projecten die zijn opgestart:  
1. (Opleidingstraject) bovenschoolse coaches: uit de inventarisatie kwam naar voren dat er be-

hoefte was aan een pool met bovenschoolse coaches. Veel scholen werk(t)en met schoolge-
bonden coaches op hun eigen school, maar deze coaches hebben niet altijd meer (vol-
doende) tijd om te coachen, bijvoorbeeld omdat zij – vanwege het lerarentekort (en de co-
ronacrisis) – voor de klas nodig zijn(/waren). Betrokkenen van de Marnix Academie en de HU 
pabo zetten samen met de po-besturen en de reeds werkzame (schoolgebonden) coaches 
in op een passend en op de specifieke behoefte afgestemd opleidingstraject. Het doel is dat 
er weer voldoende capaciteit is om te coachen en dat po-scholen uiteindelijk gebruik kunnen 
maken van kwalitatief goed opgeleide (bovenschoolse) coaches, die toegerust zijn met goede 
tools/instrumenten. Ten tijde van de gesprekken met betrokkenen werd gestart met de ont-
wikkeling van het opleidingstraject.  

2. Opleidingsaanbod persoonlijk leiderschap: de inventarisatie wees uit dat er op het terrein van 
persoonlijke leiderschap veel diversiteit is in startende leerkrachten. Er is behoefte aan een 
opleidingsaanbod (bijv. training/cursus) dat startende leerkrachten toerust met competenties 
gericht op zelfsturing en persoonlijk leiderschap. Men vindt het belangrijk dat starters in staat 
zijn om hun eigen professionalisering te sturen (en weten wat wel/niet nodig is om hun doelen 
te bereiken). Deze behoefte werd benoemd door zowel starters zelf als door begeleiders van 
starters. Qua prioriteit komt dit project na het opleidingstraject voor bovenschoolse coaches. 
In de gesprekken gaf men aan nog in schooljaar 2021-2022 een start te willen maken met 
het ontwikkelen van een aanbod (samen met het veld), om de training vervolgens in 2022-
2023 te kunnen aanbieden.     

3. Alumninetwerk: er is behoefte aan een alumninetwerk van afgestudeerde studenten van de 
Marnix Academie en de HU pabo (gezamenlijk), waarmee regelmatig ontmoetingen gereali-
seerd worden. Men vindt het belangrijk om van afgestudeerde studenten te horen wat ze 
gemist hebben in de opleiding, wat er verbeterd kan worden aan de opleiding wat betreft de 
aansluiting met het werkveld en wat een startende leerkracht nodig heeft.   

De genoemde deelprojecten richten zich voornamelijk op de inductiefase en hebben tot doel om 
startende leerkrachten en zij-instromers te behouden. Betrokkenen zetten in op het ontwikkelen 
van een duurzaam opleidingsaanbod; opleidingstrajecten gebaseerd op onderzoek en opgedane 
kennis/ervaring (wat werkt?), die beschikbaar blijven en ingezet worden, ook als er geen subsidie 
meer is (en die wellicht ook ingezet kunnen worden buiten Utrecht Stad).  
 
Opbrengsten hebben vooralsnog vooral betrekking op versterking van de samenwerking tussen 
de Marnix Academie en de HU pabo; beide partijen hebben elkaar beter leren kennen. Omdat de 
deelprojecten nog in de opstartfase zaten ten tijde van de interviews is nog weinig te zeggen over 
wat de inzet heeft opgeleverd en welke effecten zijn gerealiseerd.  
Lastig is dat er op dit thema (begeleiding van starters en zij-instromers) al veel initiatieven/pro-
jecten lopen. Zeker in het begin waren de gesproken betrokkenen daarom erg zoekende naar 
wat er al is/speelt, hoe één en ander zich verhoudt tot elkaar en wat de samenhang is tussen de 
verschillende initiatieven. Het heeft tijd gevraagd om dit enigszins inzichtelijk te krijgen en gaan-
deweg kwam men erachter dat het moeilijk is/blijft om een compleet overzicht te houden, omdat 
er vanuit de scholen/schoolbesturen ook weer nieuwe initiatieven en projecten starten die sterk 
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aan het thema gerelateerd zijn. Een ander knelpunt heeft te maken met verschillende belangen 
en ideeën van de verschillende schoolbesturen in Utrecht. Elk bestuur heeft een eigen visie en 
beleid en dat kan in dit soort projecten tegenwerken. Tenslotte wordt als knelpunt genoemd dat 
de medewerking van scholen aan de genoemde projecten niet de hoofdprioriteit van scholen is. 
Het primaire proces – namelijk onderwijs geven aan kinderen – gaat bij de scholen logischerwijs 
altijd voor. Dat betekent dat (betrokkenen binnen) de scholen niet altijd ruimte en menskracht 
hebben voor bijvoorbeeld het (gezamenlijk met de lerarenopleidingen) ontwikkelen van een op-
leidingstraject. Scholen geven soms aan dat de lerarenopleidingen ‘te veel willen’ van hen en dat 
zij overvraagd worden. Dit heeft een negatieve invloed op het project. Ondanks de bestuurlijke 
afstemming en bekrachtiging zien we dat het dus niet altijd lukt om in de uitvoering ruimte en 
menskracht beschikbaar te stellen/krijgen voor uitvoering van de projecten. 
 
Nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding 
Na instemming van het Bestuurlijk Overleg Utrecht Leert is een traject gestart gericht op een 
haalbaarheidsonderzoek en een daaruit voortkomend ontwerp en accreditatie van een Nieuwe 
Utrechtse Lerarenopleiding. De ambitie is om per september 2023 te starten met een nieuwe, 
innovatieve opleiding. Het traject wordt in samenwerking tussen de lerarenopleidingen (po, vo) 
en de schoolbesturen/scholen opgepakt.  
In maart en mei 2022 zijn ontwerpweken geweest, waarin (samen met experts) gesproken is over 
het profiel / de profielen van de onderwijsprofessional en over de opleiding en hoe je de onder-
wijsprofessional opleidt. De ontwerpweken hebben geleid tot een advies aan het Bestuurlijk Over-
leg Utrecht Leert: zijn de ideeën kansrijk, op welke manier, in welke vorm. In juni 2022 zou hier 
een besluit over genomen worden. 
Vanuit de gesproken betrokkenen wordt enerzijds aangegeven dat het een ‘goede stap’ is dat het 
traject gericht op het ontwikkelen van een nieuwe opleiding door de schoolbesturen en de lera-
renopleidingen direct gezamenlijk is opgepakt. Anderzijds wordt opgemerkt dat in het bestuurlijk 
gremium gericht op het bereiken van overeenstemming en het maken van afspraken over de 
nieuwe opleiding de ULOA wel vertegenwoordigd was, maar dat niet alle lerarenopleidingen (on-
derdeel van de ULOA) bestuurlijk vertegenwoordigd waren. Communicatie met en draagvlak van 
de niet bestuurlijk vertegenwoordigde lerarenopleidingen is in dit geval erg belangrijk. Daarnaast 
moet een dergelijk traject niet alleen op bestuurlijk niveau afgestemd en besproken worden. De 
verbinding tussen bestuurlijk en uitvoerend niveau is volgens betrokkenen noodzakelijk. De plan-
nen moeten uiteindelijk opgepakt worden door medewerkers op uitvoerend niveau en die stap is 
erg lastig als uitvoerend medewerkers niet weten wat het plan is of begrijpen waarom bepaalde 
afspraken zijn gemaakt. Geïnterviewden geven aan dat de verbinding tussen bestuurders en tus-
sen bestuurlijk niveau en uitvoerend niveau niet direct goed gemaakt is. Het vraagt volgens be-
trokkenen veel gesprekken, afstemming, tijd en energie. Dit inzicht heeft ertoe geleid dat nu veel 
sterker ingezet wordt op netwerkvorming. Tegelijkertijd vraagt men zich echter af of dit in alle 
gevallen het probleem oplost. In dit proces zijn belangen niet gelijk, verwachtingen niet gelijk, 
partners zitten er elk op een andere manier in, enkele partners lopen ‘vooruit’, andere partners 
zien het niet zitten, soms zien bestuurders het wel zitten maar directeuren onderdeel van de 
organisatie niet. Het is een ingewikkeld proces, dat op verschillende plekken tot ruis en problemen 
leidt, die afleiden van de inhoud. Ook de formulering ‘Nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding’ werkt 
in dit kader niet bevorderend. Dit leidt direct tot vragen, onduidelijkheid en gevoeligheden; zeker 
bij de mensen die niet betrokken zijn geweest bij de afstemming over het project. De terminologie 
alleen al zet relaties op scherp en leidt tot discussies die het gemeenschappelijke doel op de 
achtergrond plaatsen. 
 



48 

4.3.2 Overall opbrengsten 
 
In de vorige paragraaf is ingegaan op de inzet en opbrengsten van de verschillende projecten. 
De Utrechtse aanpak is, in vergelijking met de aanpak in andere grote steden, sterk(er) gericht 
op de samenwerking tussen onderwijs en lerarenopleidingen. De intensievere samenwerking tus-
sen de betrokken partners wordt vaak genoemd als belangrijke opbrengst. De projecten zijn een 
middel om te zorgen dat ingezet wordt op de verbinding tussen de verschillende partners en op 
het leren van elkaar. De projecten hebben ertoe bijgedragen dat de lerarenopleiders zich er meer 
van bewust zijn dat zij ook het perspectief van de scholen en de student moeten meenemen (en 
niet alleen hun eigen perspectief als lerarenopleider). Dit bewustzijn is in ieder geval aanwezig 
op bestuurlijk niveau; echter het blijvend rekening houden met dit perspectief, zowel op bestuur-
lijk, beleids- als uitvoerend niveau, vraagt continu aandacht.  
Hoewel het netwerk/’weefsel’ in Utrecht al sterk was, is de wil en de focus om – op verschillende 
lagen – te verbinden in de regio toegenomen. Men heeft ervaren dat het belangrijk is om elkaar 
direct te betrekken bij projecten en niet pas in een later stadium (direct naast elkaar staan om te 
voorkomen dat men tegenover elkaar komt te staan). De verschillende projecten die in uitvoering 
zijn, maken duidelijk dat de verschillende partijen elkaar beter kunnen vinden, men vaker samen 
optrekt en dat ‘grenzen’ tussen organisaties soepeler zijn geworden. Of dit er tevens toe leidt dat 
het lerarentekort in Utrecht niet zo sterk escaleert als op andere plekken in het land is niet te 
zeggen, maar betrokkenen hebben wel het idee dat dit een belangrijke bijdrage levert.  
 
Om de verbinding tussen lerarenopleidingen en scholen verder te ontwikkelen, moet men volgens 
betrokkenen momenten blijven creëren om met elkaar in gesprek te gaan. Voorheen zagen lera-
renopleidingen en het werkveld elkaar wellicht één keer per half jaar; mede door de verschillende 
projecten is dat nu veel vaker. Er is een kentering mogelijk in de manier van werken als leraren-
opleidingen en scholen doorlopend met elkaar het gesprek voeren en als het werkveld zich ook 
eigenaar voelt voor het opleiden van leerkrachten. De gesproken betrokkenen zien hier wel een 
ontwikkeling; veel meer lerarenopleiders zijn zich er van bewust dat ze ook het perspectief van 
het werkveld en de student moeten meenemen (en niet alleen hun eigen perspectief als leraren-
opleider). De projecten vanuit Utrecht Leert en ULOA hebben daar een ‘mooie bijdrage’ aan ge-
leverd. Dit wordt onderschreven in de interviews met betrokkenen uit het po, vo en mbo. 
 
 
4.4 Aandachtspunten 
 
Naast opbrengsten blijken uit de interviews met verschillende betrokkenen binnen de ULOA ook 
diverse aandachtspunten. Deels zijn het aandachtspunten die naar voren komen in verschillende 
van de hierboven besproken projecten (projectgebonden). Deels zijn het aandachtspunten die te 
maken hebben met de organisatie van Utrecht Leert en de samenhang met de (projecten binnen 
de) ULOA; dus meer op overkoepelend niveau. 
 
- Systeem belemmert: hierboven werd benoemd dat de wil om te verbinden sterk is toegeno-

men; alle betrokken partijen zijn van goede wil en men is in ambities dichter bij elkaar geko-
men. Tegelijkertijd wordt benoemd dat bestaande systemen en kaders belemmerend werken. 
Men functioneert soms nog sterk vanuit eigen positie, systeem en kaders en/of durft hier niet 
te veel van los te komen. Dit zorgt voor uitdagingen in het daadwerkelijk realiseren van verbe-
teringen.  



 

49 

- Vertraging in projecten: verschillende factoren hebben geleid en/of leiden tot vertraging in de 
uitvoering van projecten. Genoemd worden onder andere de coronamaatregelen, personele 
wisselingen (zeker op het niveau van bestuurders), verschil in belang/visie/beleid van betrok-
ken organisaties, verschil in ontwikkelingsfase waarin organisaties zich bevinden, andere pri-
oriteiten waardoor de aandacht deels naar de interne organisatie gaat en niet/minder naar de 
gezamenlijke aanpak in de regio. 

- Van bestuurlijke overeenstemming naar uitvoerend niveau: om van bestuurlijke overeenstem-
ming naar uitvoering in de praktijk te komen is een lastig proces.  
 Dit geldt enerzijds voor de stap van bestuurlijke overeenstemming naar uitvoering van pro-

jecten binnen de lerarenopleidingen. Wat betekent een plan, dat op bestuurlijk niveau is 
bekrachtigd, concreet voor/in de organisatie (hogeschool, universiteit)? Dit vraagt aan de 
voorkant een gezamenlijke afstemming (bestuur, (midden)management, uitvoering). Be-
langrijk is om de verschillende lagen (aan de voorkant) goed te betrekken in de plannen en 
wat deze plannen betekenen voor de uitvoering van projecten. 

 Anderzijds geldt dit voor de stap naar de scholen. Verschillende projecten vragen betrok-
kenheid van scholen. Scholen kunnen te maken hebben met knelpunten als gevolg van 
het lerarentekort en werkdruk. Eerste prioriteit is het geven van onderwijs. Dit betekent dat 
er binnen scholen niet altijd ruimte is om deel te nemen aan projecten van de lerarenoplei-
dingen. Belangrijke vraag: hoe zorg je dat projecten ook in de scholen op de agenda ko-
men? Men heeft ervaren dat het in dit kader essentieel is om (bestuurders van) scholen 
direct bij ideeën/projecten te betrekken en niet een al volledig uitgewerkt plan bij hen neer 
te leggen (het is belangrijk om met scholen te praten en niet over scholen; ‘alleen ga je 
sneller, samen kom je verder’). Het lijkt belangrijk dat bestuurders van lerarenopleidingen 
en bestuurders van scholen al in een vroeg stadium intenties vastleggen en tevens afspra-
ken maken over de inzet van professionals binnen de scholen (en de facilitering daarvan). 

- Gebrek aan transparantie en overzicht: het is voor verschillende gesproken betrokkenen niet 
transparant welke projecten (en subsidiestromen) en gerelateerde overleggremia er allemaal 
zijn en hoe deze projecten en overleggremia zich tot elkaar verhouden (er is geen overzicht). 
Het ontbreekt aan focus en aan verbinding / samenhang tussen projecten en initiatieven. Dit 
leidt ertoe dat mensen op verschillende plekken aan verschillende, maar vergelijkbare pro-
jecten werken en dezelfde scholen benaderen zonder dit van elkaar te weten.   

- Borging: borging is een belangrijk vraagstuk. Het gaat om vragen zoals: hoe zorg je voor een 
structurele verankering van ‘projecten’ in het curriculum van lerarenopleidingen, in partner-
schappen samen opleiden en in de praktijk van de scholen? Hoe zorg je dat de juiste mensen 
het belang zien van een bepaald thema/project en dat ingezet wordt op verduurzaming van 
de aanpak? Dit is een vraagstuk dat in de interviews meerdere malen wordt benoemd en waar 
men nog geen antwoord op heeft. Dit zijn vragen waar niet alleen projectleiders een rol in 
spelen, maar ook bestuurlijke afstemming en accordering noodzakelijk in is. 

- Spanning stad – regio: inzet van de lerarenopleidingen in het kader van Utrecht Leert creëert 
spanning in de verhouding met de regio. De lerarenopleidingen hebben zowel met scholen in 
de stad als in de regio te maken, de opleidingsscholen kennen zowel scholen uit de stad als 
uit de regio, maar Utrecht Leert richt zich alleen op de stad. Dit speelt eveneens binnen de 
schoolbesturen.   
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5 Conclusies 
 
 
 
In de voorgaande hoofdstukken is uitgebreid aan de orde gekomen hoe de verschillende secto-
ren, schoolbesturen (vo en mbo) en de lerarenopleidingen in 2020-2021 en 2021-202211 hebben 
gewerkt aan het terugdringen van het lerarentekort binnen de aanpak Utrecht Leert en met welke 
opbrengsten. In dit hoofdstuk sluiten we af met de belangrijkste conclusies en reflecties.  
 
Inzet op aanpak lerarentekort door Utrecht Leert op bestuurlijk en stafniveau in de stijgers  
• In 2019-2020 stond de aanpak van Utrecht Leert nog vooral in het teken van het neerzetten 

van de structuur in de samenwerking en de gezamenlijke aanpak. De eerste deels voorberei-
dende stappen gericht op lange termijn resultaat zijn toen gezet. In 2020 en 2021 is daarop 
doorgebouwd. Inmiddels kan worden geconcludeerd dat de basis staat, zowel op bestuurlijk 
als op stafniveau. Op uitvoerend niveau krijgen een aantal activiteiten goed vorm, vooral waar 
de relatie ligt met opleiden in de school. De volgende stap ligt in het breder en beter betrekken 
van (alle) scholen/opleidingsteams in de volle breedte van de aanpak in de uitvoering van de 
activiteiten.  
 

Focus in de aanpak 
• In de sectorplannen Utrecht Leert is aandacht voor drie actielijnen. De meeste aandacht gaat 

in alle sectoren uit naar opleiden en begeleiden in de school (actielijn 2). Daarnaast is er, in 
mindere mate, ook aandacht voor het aantrekken en behouden van onderwijstalent (actielijn 
1) en op anders opleiden (actielijn 3). Het thema anders organiseren is minder nadrukkelijk en 
concreet in de plannen zichtbaar, maar partners zijn wel bezig met gedachtevorming. 

• Breder – en losstaand van de subsidieaanvragen die elk schoolbestuur (vo, mbo, ho) heeft 
ingediend – is er wel aandacht voor het thema anders opleiden en organiseren, onder andere 
door de inzet op een haalbaarheidsonderzoek met daaruit voortkomend het ontwerp en de 
accreditatie van een Nieuwe Utrechtse Lerarenopleiding.  

 
Resultaat PO: organisatie scherper neergezet 
• De maatregelen in het po die scholen of schoolbesturen op eigen kracht konden uitvoeren zijn 

in 2020-2021 beter van de grond gekomen dan de maatregelen waar partners elkaar voor 
nodig hebben. Ook maatregelen die (ten dele) al liepen voor de inwerkingtreding van het con-
venant zijn in 2020 en 2021 beter uitgevoerd dan maatregelen die nieuw zijn. Daar speelde 
corona ook een rol in.  

• De ambitie van het po in de stad is om de aanpak echt gedeeld en gezamenlijk te laten zijn, 
met alle partners groot én klein. De omvang van de aanpak, die gedetailleerd is uitgewerkt en 
diverse maatregelen omvat, maakt de organisatie en uitvoering van en sturing op een derge-
lijke stedelijke aanpak echter niet eenvoudig. In 2020-2021 en 2021-2022 is daarom veel aan-
dacht uitgegaan naar het organiseren van de uitvoering van de aanpak. Er is ingezet op een 
nieuwe structuur die moet leiden tot duidelijkere lijnen tussen bestuur, staf en uitvoering, een 
betere positionering van de programmamanager en de projectleiders, een betere afstemming 
van de plannen op de behoefte van de scholen, grotere betrokkenheid van de kleine school-
besturen en meer flexibiliteit om bij te sturen in de aanpak. Betrokkenen zijn hier enthousiast 

 
 

11  Het beeld voor de monitoring loopt tot het voorjaar 2022. 
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over en verwachten dat de aanpassingen leiden tot minder complexiteit, betere sturingsmo-
gelijkheden en daarmee tot een versnelling in de uitvoering van de maatregelen.  

 
Resultaten VO en MBO en lerarenopleidingen: de basis staat 
• In het algemeen lukt het redelijk goed om uitvoering te geven aan de plannen en is men en-

thousiast over de aanpak en de (voorlopige) resultaten van de inzet. Met name de qua ‘speel-
veld’ wat meer eenvoudige projecten – waarbij een beperkt aantal partners en niveaus betrok-
ken is en geen/beperkte deelname van scholen benodigd is – komen goed van de grond. 
Projecten waarbij het ‘speelveld’ complexer is en waarbij de inzet van meerdere partners en 
niveaus vereist is, komen moeizamer van de grond, zeker als niet alle partijen al bij de ideeën-
/planvorming betrokken waren. Deels heeft (ook) corona in dit kader een rol gespeeld, met 
name bij projecten waarbij de inzet en betrokkenheid van scholen benodigd was.  

• Duidelijk is dat belangrijke stappen zijn gezet in de aanpak van het lerarentekort. Betrokkenen 
– merendeels projectleiders en project-/werkgroepen – hebben belangrijke voorbereidende en 
voorwaardelijke acties in gang gezet. ‘De basis staat’. Essentieel is nu dat men vanuit deze 
basis verder kan ‘bouwen’ en verbreden. Dit vraagt de stap naar inbedding van de activiteiten 
in de organisatie, op de werkvloer, in de scholen, in het curriculum en/of in de samenwer-
king(safspraken) tussen betrokken partijen. Om deze stap te kunnen zetten en concrete ver-
anderingen in de praktijk te realiseren, is de betrokkenheid van en facilitering door het mid-
denmanagement/schooldirecteuren noodzakelijk.  

 
Samenwerking versterkt 
• De contacten tussen partners bínnen de eigen sector zijn in 2020-2021 en 2021-2022 verder 

versterkt en betrokkenen zijn daar positief over. Ook met de lerarenopleidingen is de samen-
werking gegroeid.  

• In de stedelijke aanpak van het po moeten de inspanningen die zijn gedaan in het vereenvou-
digen van de organisatie gaan leiden tot een grotere betrokkenheid van de kleine schoolbe-
sturen, meer dialoog tussen de schoolbesturen en betrokkenheid en samenwerking tussen 
schoolbesturen in de verschillende werkgroepen.  

• Binnen het vo was geen sprake van samenwerking op beleidsniveau of uitvoerend niveau in 
het kader van Utrecht Leert. Inmiddels vinden de schoolbesturen elkaar weer op bepaalde 
terreinen en is sprake van afstemming en gezamenlijk optrekken waar dat volgens de betrok-
kenen kan en meerwaarde heeft. Tegelijkertijd is de aanpak primair (bestuurs)eigen en is ge-
zamenlijkheid in de uitvoering van plannen beperkt. 

• In het mbo is (net als in de vorige meting) sprake van vrij intensieve samenwerking en uitwis-
seling op stafniveau, ondanks de (grote) verschillen in grootte en uitgangssituatie. Betrokke-
nen zijn daar positief over. In de uitvoering gaan zij veelal hun eigen weg. Dat loopt naar 
tevredenheid. Om slagvaardig te blijven wordt een gezamenlijke aanpak op uitvoeringsniveau 
niet wenselijk geacht. 

• De samenwerking met de lerarenopleidingen is in 2020-2021 en 2021-2022 geïntensiveerd 
en gegroeid. Net als in voorgaande meting vindt die samenwerking plaats op alle niveaus, 
veelal als integraal onderdeel van de activiteiten. Betrokkenen zijn over het algemeen positief 
over de samenwerking (zeker in het kader van Samen Opleiden) en benadrukken de meer-
waarde van een gezamenlijke ambitie en gezamenlijk optrekken. Tegelijkertijd benoemen ze 
ook de complexiteit ervan: de verschillen in denkbeelden en belangen.  
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Gezamenlijkheid versus eigenheid 
• De vormgeving van de aanpakken in het po en het vo en mbo tonen de spanning tussen de 

behoefte aan gezamenlijkheid enerzijds en de behoefte aan autonomie en eigenheid ander-
zijds. In het po staat de stedelijke aanpak niet ter discussie, maar worden wel vragen gesteld 
over de reikwijdte van de aanpak (waar gaan de scholen zelf over en wat is gezamenlijk) en 
de aansluiting van de aanpak op de behoefte van de scholen. In het vo en mbo wordt binnen 
de gezamenlijke ambitie naar tevredenheid binnen de eigen organisaties uitvoering gegeven 
aan de aanpak.  

• Voor het po is het belangrijk dat er ook vanuit het centrale programmamanagement Utrecht 
Leert aandacht (blijft) uitgaan naar de behoeftes van individuele scholen en schoolbesturen in 
de aanpak. Voor alle maatregelen – en de ‘algemene’ maatregelen (o.a. gericht op imago, 
werving, werken in de stad Utrecht) in het bijzonder – geldt dat afstemming en communicatie 
met de scholen noodzakelijk is om de aanpak gedragen te laten zijn. Er lijkt ruimte om de 
gezamenlijkheid op dit punt beter vorm te geven en uit te baten.  

• Voor het vo en mbo is het belangrijk om de uitwisseling op stafniveau te blijven continueren / 
faciliteren. Wel zou nagedacht kunnen worden of er in de vorm waarin wordt uitgewisseld nog 
verbetermogelijkheden te realiseren zijn. Méér overleg is niet wenselijk; de samenwerkings-
structuur binnen Utrecht Leert wordt al als erg complex ervaren en de vele overleggremia (ook 
naast Utrecht Leert) zijn een breed gedeeld knelpunt. Wel zou overwogen kunnen worden om 
op onderdelen / momenten andere betrokkenen van binnen en buiten de eigen organisaties 
uit te nodigen om aan te sluiten bij overleg. Op die manier zou thematisch verdieping kunnen 
worden gegeven aan het bestaande overleg en kan de kracht van het netwerk worden ver-
groot.   

 
Borging: naar verduurzaming van de aanpak 
• Het huidige projectenportfolio dat wordt uitgevoerd vanuit de lerarenopleidingen is erg project-

gebonden en drijft nog sterk op subsidies. Dit is een risico voor de borging van de aanpak. 
Het uiteindelijke doel in de regio is om naar een gemeenschappelijke agenda toe te werken, 
waarin projecten en activiteiten in de samenwerking structureel gedragen kunnen worden, 
zonder de inzet van subsidies. De rol van subsidies is dan een andere: niet bepalend voor de 
inzet van activiteiten, maar aanvullend, gericht op het versterken van een reeds bestaande, 
ingezette structuur. Op deze manier kan ingezet worden op structurele verankering.  

 
Verbinding: versterken verbondenheid tussen alle lagen 
• Samenhangend met voorgaande conclusie is het belangrijk om een goede verbinding tussen 

de verschillende niveaus (van bestuurlijk tot uitvoerend niveau) te realiseren. De duurzaam-
heid van het netwerk en van aandacht voor de thematiek hangt af van of het lukt om – al in 
een vroeg stadium, in de fase van ideeënontwikkeling en planvorming – de verschillende ni-
veaus/lagen aan het netwerk en thema te verbinden. Dat komt het draagvlak en de betrokken-
heid ten goede. Ontwikkeling en verbetering lukt niet als de aanpak blijft drijven op bestuurlijk 
niveau of niet verder komt dan de enthousiaste inzet van ofwel projectgroepen/-medewerkers 
ofwel het stafniveau. Uiteindelijk is de ambitie dat de activiteiten doorgang vinden, ook na het 
stoppen van de subsidies en ook zonder actieve inzet van bestuurders.  
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• De afgelopen periode lag er in de uitvoering van de aanpak een grote rol weggelegd voor 
projectleiders (vaak op stafniveau). Dat was belangrijk voor het neerzetten van de organisatie 
en de voorbereidende stappen. Inmiddels komt er meer focus op de uitvoering in de scholen 
/ teams te liggen. Om de uitvoering niet te laten stranden, is betrokkenheid van het (mid-
den)management noodzakelijk. Op dit moment stagneert de uitvoering soms op dit punt. Voor 
de schoolbesturen is het vroegtijdig betrekken van het middenmanagement in de aanpak en 
het ophalen van hun behoefte een belangrijk aandachtspunt voor de komende jaren.  

 
Inzet op verbinding, maar vanuit juiste houding 
• Het is belangrijk te blijven investeren in de verbinding en samenwerking tussen lerarenoplei-

dingen en scholen. De houding en uitgangssituatie zijn in dit kader essentieel. Scholen kunnen 
het niet waarderen als lerarenopleiders – zonder afstemming en samenwerking met de scho-
len – oplossingen bedenken voor problemen van / knelpunten in de scholen (in dit geval het 
probleem lerarentekort). Dit speelt ook vice versa. Van groot belang is dat lerarenopleiders en 
scholen elkaar sneller/direct betrekken en in een vroeg stadium gezamenlijk nadenken over 
na te streven doelen en ieders rol en inzet daarbij. Dit bevordert dat lerarenopleiders en scho-
len direct naast elkaar staan in plaats van tegenover elkaar. Bij de projecten opgestart in het 
kader van Utrecht Leert en ULOA is dit niet altijd goed verlopen en moe(s)t veel tijd en energie 
gestoken worden in het bij elkaar brengen van partijen en plannen, zodanig dat de opzet zoals 
weergegeven op ‘papier’ ook daadwerkelijk in de praktijk uitvoering kan vinden.   

 
Focus en verbinding in planvorming 
• Door de grote hoeveelheid projecten en activiteiten in het kader van Utrecht Leert en ULOA is 

het bij betrokkenen niet inzichtelijk welke projecten en activiteiten er allemaal zijn, hoe deze 
projecten zich tot elkaar verhouden en wat de samenhang is. Bij de lerarenopleidingen komt 
dit deels ook omdat lopende projecten (nog) niet direct op de kernactiviteiten van de betrokken 
lerarenopleidingen zijn gericht, maar zich nog enigszins op de ‘marges’ van de organisaties 
bevinden. Het gevolg is dat verschillende, maar soortgelijke, projecten en activiteiten naast 
elkaar bestaan, zonder dat men van elkaars inzet op de hoogte is. Inspanningen om hierin de 
afstemming te zoeken hebben tot nog toe niet tot het gewenste resultaat geleid. 

• (Veel) meer focus is essentieel om de komende jaren grotere stappen te maken. Een gemeen-
schappelijke agenda met een paar kernlijnen/hoofdthema’s en daaronder een overzichtelijk 
aantal projecten, die qua thematiek aan elkaar verbonden zijn, zou de focus kunnen verscher-
pen. Het gaat dan om hoofdthema’s die de kernactiviteiten van iedere organisatie raken. Bin-
nen de kernlijnen horen betrokkenen van elkaar te weten waar ze mee bezig zijn en hoe de 
verschillende projecten en elementen zich tot elkaar verhouden. Dat vraagt ‘eigenaren’ per 
kernlijn, die niet alleen zorgen voor het verbinden van de projecten binnen hun kernlijn, maar 
die ook in samenwerking met de ‘eigenaren’ van de andere kernlijnen zorgen voor aansluiting 
tussen de thema’s. Belangrijk is tevens dat de ‘eigenaren’ van deze kernlijnen bekend zijn bij 
en bereikbaar zijn voor alle betrokken partners.  
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Datagestuurd werken 
• Hoewel betrokkenen het gevoel hebben met de goede dingen bezig te zijn, is het op dit mo-

ment niet (goed) mogelijk om de effecten van de aanpak inzichtelijk te maken. Dat heeft deels 
te maken met de fase waarin de aanpak zich in 2020 en 2021 bevond. Maar nu de ‘basis’ 
staat, zal de komende jaren steeds meer focus op het uitvoeringsniveau komen te liggen. Om 
na te gaan in hoeverre de aanpak effect heeft zou de komende jaren meer aandacht/bewust-
zijn moeten zijn voor datagestuurd werken. Hoewel de ontwikkeling van het lerarentekort van 
meer zaken afhankelijk is dan alleen de aanpak Utrecht Leert (denk ook aan ontwikkeling 
corona, huizenmarkt, etc.), is het relevant om aandacht te hebben voor zowel ‘outcome’ gere-
lateerde cijfers (ontwikkeling tekort, instroom in de lerarenopleidingen / tekortvakken, voortij-
dige uitstroom, etc.) als de ‘output’ van de ingezette activiteiten. Denk aan aantallen zij-instro-
mers (per bestuur en totaal), tevredenheid over begeleidingstrajecten, deelname aan informa-
tiebijeenkomsten, etc. Waar onderdelen in de aanpak niet meetbaar zijn, zou (meer) aandacht 
kunnen zijn voor ‘merkbare’ effecten. Meer zicht op de cijfers en ontwikkelingen hierin kunnen, 
in combinatie met meer kwalitatieve informatie, helpend zijn in het bijsturen van de aanpak. 
Belangrijk is om daarbij oog te houden voor zowel het totaal, als voor verschillen tussen indi-
viduele scholen of besturen. 

 
Kennisdeling: op zoek naar de juiste vorm 
• Duidelijk is dat men nog zoekende is naar een juiste vorm van kennisdeling. De verschillende 

thema’s, projecten, sectoren, partners, lagen/niveaus en tafels maken kennisdeling complex. 
Wat bespreek je waar en met wie, hoe zorg je voor verbinding, hoe zorg je ervoor dat de 
kennisdeling een meerwaarde heeft in relatie tot de tijdsinvestering, etc.? Corona maakte de 
kennisdeling de afgelopen jaren nog moeilijker. De ‘georganiseerde’ kennisdeling vond vaak 
wel doorgang, maar het ‘niet-georganiseerde’ en informele contact vielen weg. Ook en juist in 
de toevallige ontmoetingen vindt veel uitwisseling plaats van ervaringen, ideeën, e.d. 

• Kennisdeling binnen het eigen bestuur is al een uitdaging op zich, laat staan kennisdeling met 
andere besturen binnen de eigen sector (bijv. binnen vo of binnen mbo) of – nog lastiger – 
met besturen van andere sectoren (bijv. po met vo/mbo). Binnen het vo zet men met name in 
op kennisdeling binnen het eigen bestuur, met de eigen scholen. Kennisdeling tussen school-
besturen is vanwege verschillen in ontwikkelingsfase en bestuursvisie ingewikkelder. Binnen 
het mbo is kennisdeling op stafniveau tussen de mbo-instellingen in Utrecht vanzelfspreken-
der; zij vinden elkaar op allerlei thema’s. Op uitvoerend niveau vindt ook daar kennisdeling 
vooral binnen de eigen mbo-instelling plaats.   

• Om kennisdeling tussen besturen en sectoren aan te jagen, zijn een aantal aspecten belang-
rijk: kennisdeling moet geen doel op zich zijn, het grootschaliger maken van kennisdeling zorgt 
ervoor dat het in de praktijk minder oplevert, de tijdsinvestering en de meerwaarde van ken-
nisdeling moeten in balans zijn.  
Voor intersectorale kennisdeling zou gezocht moeten worden naar thema’s die niet raken aan 
de situatie van werken in een specifieke onderwijssector, maar juist universeel zijn. Po, vo en 
mbo hebben allen te maken met beginnend docenten en wat dit met zich meebrengt. Univer-
sele thema’s voor al deze startende docenten zijn bijvoorbeeld klassenmanagement, of als 
startende docent een plek vinden in een team. Kennisdeling op een dergelijk thema kan dan 
nuttig zijn.  
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Bijlage – Overzicht interviews 
 
 
 
Primair onderwijs 

Functie Organisatie 

Voorzitter college van bestuur PCOU Willibrord 

Voorzitter college van bestuur SPO Utrecht 

Voorzitter college van bestuur KSU 

Medewerker afdeling onderwijskwaliteit en innovatie PCOU Willibrord 

Manager HR PCOU Willibrord 

Directeur professionalisering SPO Utrecht 

Projectleider zij-instroom KSU 

 
 
Voortgezet onderwijs 

Functie Organisatie 

Voorzitter college van bestuur PCOU Willibrord 

Manager PCOU Willibrord Academie PCOU Willibrord 

Schoolopleider Gerrit Rietveld College (PCOU Willibrord) 

Voorzitter college van bestuur NUOVO 

Adviseur Strategisch HRM NUOVO 

HR-adviseur NUOVO 

 
 
Middelbaar beroepsonderwijs 

Functie Organisatie 

Voorzitter college van bestuur ROC Midden Nederland 

Coördinator Samen Opleiden ROC Midden Nederland 

Directeur HRM ROC Midden Nederland 

Schoolopleider ROC Midden Nederland, Techcampus 

Beeldcoach ROC Midden Nederland 

(Beeld)coach ROC Midden Nederland 

Lid college van bestuur MBO Utrecht 

Hoofd P&O MBO Utrecht 
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Functie Organisatie 

Projectleider opleiden in de school MBO Utrecht 

Schoolopleider (4x) MBO Utrecht 

Instituutsopleider Hogeschool Utrecht 

Voorzitter college van bestuur Grafisch Lyceum Utrecht 

Hoofd Onderwijsontwikkeling  Grafisch Lyceum Utrecht 

Hoofd P&O Grafisch Lyceum Utrecht 

Coach Grafisch Lyceum Utrecht 

Voorzitter college van bestuur Nimeto 

Lid managementteam Nimeto 

HR-adviseur Nimeto 

Docent Nimeto 

Startende docent Nimeto 

 
 
Lerarenopleidingen 

Functie Organisatie 

Voorzitter ULOA Hogeschool Utrecht 

Lid stuurgroep ULOA Universiteit Utrecht 

Voorzitter college van bestuur Hogeschool Utrecht 

Projectleider Hogeschool Utrecht 

Programmaleider Partners in Opleiding en Ontwik-
keling en Hogeschooldocent Nederlands 

Marnix Academie 

Instituutsopleider Hogeschool Utrecht, Instituut Theo Thijssen 

Instituutsopleider Hogeschool Utrecht, Instituut Theo Thijssen 

Schoolopleider KSU 

Schoolopleider  SPO Utrecht, OBS Overvecht 

 
 



 KBA Nijmegen 
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